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АУҒАНСТАН МӘСЕЛЕСІНЕ 
НАЗАР АУДАРДЫ

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ РЕЗЕРВ 
КӨЛЕМІ ӨСТІ

Президент 
асым-Жомарт То�аев  еліміз-
ге ресми сапармен келген Солт�стік Ма ке-
до нияны� Сырт�ы істер министрі Буяр Ос-
ма ниді �абылдады. Б#л туралы А�орданы� 
бас пас%з �ызметі хабарлады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Буяр Османиге ілтипат 
біл діре отырып, екі ел арасындағы ынтымақтастыққа 
тың серпін беру тұрғысынан оның бұл сапарының 
маңы зы зор екенін атап !тті.

– Біздің елдеріміз !зара іс-қимылдарды, атап 
айт  қанда сауда, инвестиция салаларындағы қа ты-
нас тарды және гуманитарлық байланыстарды ны-
ғайту үшін зор мүмкіндіктерге ие. Сондықтан 
мем лекеттеріміз арасындағы ынтымақтастықты 
да мыту үшін бар әлеуетті пайдалану керек. Сондай-
ақ халықаралық ұйымдар аясында да тығыз ық пал-
дас тық орнатамыз деген үміттеміз, – деді Қазақстан 
Президенті.

Қасым-Жомарт Тоқаев Тетово қаласындағы 
ко ронавируспен ауырған науқастар емделетін ауру-
хана да болған !рт салдарынан қаза тапқан адам-
дар дың отбасыларына к!ңіл айтты.

Кездесуде Мемлекет басшысы Ауғанстандағы 
ахуал ға ерекше назар аударды.

– Ауғанстанға қатысты ұстанымымыз айқын. 
Ха лықаралық қоғамдастықтың осындай бет бұрыс-
тар кезінде Ауғанстаннан іргесін аулақ салмай, 
атал ған елге к!мек беріп, қолдау к!рсетуі қажет деп 
есеп тейміз. Біз Ауғанстанның уақытша жаңа үкі-
ме тін инклюзивті, барлық этникалық топтар мен 

қо ғамдық-саяси күштердің мүддесін құрметтейді 
деп үміттенеміз. Қазіргі Ауғанстан Үкіметі адам 
құ қықтарын, әйелдер мен балалардың құқықтарын 
қор ғау ж!ніндегі міндеттемелерін орындап, халық-
аралық қауымдастықты жаһандық және аймақтық 
қауіпсіздік пен тұрақтылыққа қауіп т!ндіретін тер-
роризмнің, заңсыз есірткі айналымының тара луы-
нан және басқа да қиындықтардан қорғау үшін 
нақ ты шаралар қабылдайтынына үміт артамыз. 
Со нымен қатар Қазақстан Үкіметі Ауғанстан үкі-
метімен конструктивті іскерлік байланыстарды, 
әсіре се сауда және гуманитарлық ынтымақтастық 
са ла ларындағы қатынастарды орнатуға дайын, – 
деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ауғанстанда тұратын 
қа зақстандықтардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету-
дің маңызды екеніне тоқталды. Ол Буяр Османиге 
Қазақстан азаматтары мен этникалық қазақтарды 
!з Отанына қайтару ж!нінде, сондай-ақ әлемдік 
қауым дастықтың халықаралық ұйымдар қызметкер-
лерін, оның ішінде БҰҰ-ның Ауғанстанға к!мек 
беру ж!ніндегі миссиясын эвакуациялау жұмыс-
тары на к!мектесу ж!нінде қабылдаған шаралары 
туралы айтты.

7з кезегінде Буяр Османи кездесуге мүмкіндік 
бер гені үшін Мемлекет басшысына алғыс айтып, 
екі ел Тәуелсіздігінің 30 жылдығы аясында жасаған 
са парының символдық мәні бар екенін атап !тті.

Ауғанстан бағыты бойынша халықаралық әдіс-
терді жұмылдыруда БҰҰ Қауіпсіздік Кеңесінің 
ба    сымдыққа ие екені атап !тілді.

Мемлекет басшысы  Ұлттық банк т!рағасының 
биыл ғы 8 ай дағы ақша-кредит саясатын іске асы-
ру дың алдын ала қорытын ды сы ж!нінде, сондай-ақ 
әлем эко но микасының қайта қалпына келу бары-
сында инфляциялық қа тердің күшейе түскені тура-
лы есе бін тыңдады.

Президентке Үкіметпен бір лесіп бекітілген 
инфляцияға қар сы шаралар мен оны жүзеге асы ру-
дың негізгі бағыттары, сондай-ақ биылғы инфля-
ция ның жаңар тыл ған болжамдары туралы баян дал-
ды.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаевқа ха-
лық тың табы сы мен тұтыну деңгейінің артуына 
ық пал ететін Қазақстандағы экономикалық бел-

сен діліктің арта түскені ж!нінде және Президенттің 
дағдарысқа қарсы бастамаларын іске асыру барысы 
туралы мәлімет берілді.

Бұдан б!лек, Мемлекет басшысына Қазақстан-
ның жалпы халықаралық резервтерінің биылғы 8 
айда 93,7 миллиард долларға дейін ұлғайғаны және 
Ұлт тық қордың инвестициялық кірісінің 2,3 мил-
лиард долларға дейін !скені туралы алдын ала дерек 
ұсынылды. 

Кездесу қорытындысы бойынша Қасым-Жомарт 
Тоқаев инфляцияның монетарлық емес фак тор ла рын 
т!мендетуге және халықаралық нарық тардағы құбыл-
малылықтың арту жағдайында қаржылық тұ рақ-
тылықты қамтамасыз етуге баса мән беруді тапсырды.

Президент 
асым-Жомарт То�аев 'лтты� банк т%ра(асы Ерболат Досаевты �абылдады. 
Б#л туралы А�орданы�  баспас%з �ызметі хабарлады. 

БАЙЛЫҚ БАСТАУЫ – �УЕЖАЙ
Бірден айтайық, дауға та мы-

зық болған сауда уақытша доға-
рыл ды: мәртебесі – сауда қайта 
жан данғанға дейін тоқтатылды. 
Ақт!бенің «@лия Молдағұлова 
атын дағы халықаралық әуежайы» 
үшін мемлекет небәрі 7,3 млрд 
теңге сұраған. Салыстыру үшін 
айт сақ, осы сома Rolls-Royce-
тың Boat Tail моделіндегі 1 ав то-
мо билінің құнынан (20 миллион 
фунт) да арзан! Яғни, бір авто к!-
лік бағасына Қазақстанның 4-ші 
ірі қаласындағы және болашақ 
ме гаполисіндегі стратегиялық 
ны санды – халықаралық әуе жай-
ды қалтаға басуға болады.

Сарапшылар пандемияға 
дейін гі жылдары дәл осы әуе қақ-
пасын AEON халықаралық ин-
вест тобы бұдан 3 есе қымбатқа 
са тып алуға әзір болғанын еске 
сал ды. Тіпті, Kazakh Invest онымен 
ме морандум бекіткен. Мәжіліс 
де путаты Андрей Линниктің тұс-
палдауынша, сол мәміленің іске 
аспауына әлдекім мүдделі болуы 
мүмкін. 7йткені бұл – шынайы 
әрі мол табыс әкелетін, тұрақты 
түр де жұмыс істейтін санаулы 
әуе жайдың бірі.   

«Электронды сауда алаңы» 
(e-auction.gosreestr.kz) пор та лын-
да жарияланған ақпаратқа жүгін-

сек, Ақтау әуежайын кейіннен 
са тып алу құқығымен 3 жылға 
се    німгерлік басқаруға беру жос-
пар ланған. Сауда шарты бойын-
ша қатысушылар 1 млрд теңгедей 
кепіл жарна енгізуі керек. Осы 
со маның !зі құнды активті алды-
мен сенімгерлік басқаруға алуға 
жет кілікті болуы мүмкін еді. Со-
дан кейін одан к!рген табыс есе-
бінен әрі жеңілдікті шарттармен 
то лығымен сатып алуға болады: 
на рықтық құнын 3 жылға дейінгі 
мер зімге б!ліп-б!ліп т!леуге рұқ-
сат етілген.

Нысанның бүкіл 3 306 425 ак-
ция сын иеленген қожайыннан 
пер соналдың ең болмаса 80%-ын 
сақтау сұралмақ. Онда 481 жұ  -
мыс кер қызмет етеді.

@уежай  иесінің міндет теме-
лері к!п емес: одан жолаушылар 
ағынын ұлғайту үшін аэровокзал 
алаңын 2 мың шаршы метрге 
кеңей ту, жолаушыларға қызмет 
к!р сетуді жақсарту, жүкті !ңдеу 
үшін арнайы техника сатып алу 
та лап етілді. Осыны орындаса бол-
ды, әуежай арқасында бай лық қа 
батуына жол ашық, !ріс кең.

@уежай әзірге Ақт!бе облы-
сы ның Жолаушылар к!лігі және 
авто мобиль жолдары басқарма-
сы ның балансында тұр. Бірақ 
ны сан бәрібір жеке қолға табыс-
та латынға ұқсайды: жекешелен-
ді рі летін мемактивтер тізімінен 
алып тасталмаған. 

(Жалғасы 4-бетте)

Тағы да әуежай сатылмақ

Желісі ескі, 
тарифі өскен Қазақстан

А�т%бе халы�аралы� әуежайы сауда(а �ойылды. Б#дан б#рын Алматы әуежайыны� да 
иелері %згерген. Билікті�  б#л �адамы б#�ара(а т�сініктеу болып т#р. Себебі әуе �а�палары 
– мемлекетті� стратегиялы� нысаны. Аса ма�ызды  нысандарды жекені� �олына %ткізу ел 
�ауіпсізідігіне  н#с�ан келтірмей ме? Ойлану керек сия�ты.  

Еліміздегі инженерлік 
желілерді� �ай-�айсы сы-
ны� да жетісіп т#р(аны ша-
малы. Барлы(ы да жар ты-
лай тоз(ан. Соны� ішінде 
е� �атты тоз(аны электр 
же    лілері. Биыл(ы мәлімет 
бойынша,  м#нда(ы ток та-
сы (ан ба(ана-сымдарды� 
ор таша тозуы 65,4% бол-
(ан. Ал салыстыру �шін 
ай тар болса�, %зге инф ра-
�#ры лымдардан: жылумен 
жаб ды�тау – 59%, сумен 
жаб ды�тау – 50%, су б#ру 
56%-(а ескірген екен. Б#л 
жа( дай еліміздегі электр энергиясыны� тарифіне кері әсер етіп т#р. ;йткені тоз(ан д�ниені 
жа�а лау �шін монополистер сәті т�ссе, ба(аны %сіруге дайын т#рады. Биыл к�зде де кезекті 
рет ба(а к%терілмек.

ТАҒАЙЫНДАУ
Мемлекет басшысының Жарлығымен Серікқали Аманғалиұлы Брекешев  Экология, гео-

логия және табиғи ресурстар министрі лауазымына тағайындалды.

Мемлекет басшысының Жарлығымен Серікбай 7телгенұлы Трұмов Қазақстан Республи-
касы Парламенті Сенатының депутаты болып тағайындалды.


аза�станда баспана ба(асы жыл басы нан бері 11,6 %-(а �ымбатта(ан. Бі ра� б#л �ым-
батшылы� нары�та(ы жыл жымайтын м� лікке деген шынайы с#раныс�а �арай емес, �#рылыс 
ком панияларыны� ба(аны �ол дан әдейі #йым дастыр(ан әрекетіне #� сайды.

Баспана неге қымбат?

Республиканың жылжы май тын мүлік на рығы 
жыл дан-жылға үздіксіз ұлғайып келеді. Еліміздегі 
құрылыс компаниялары жыл са йын жалпы ауданы 
орташа алғанда 2 миллион шар шы метр болатын 
тұрғын үйді пайдалануға бере ді. Сонымен қатар 

баспана ның ба ғасы да уа қыт !ткен сайын еш те жеусіз 
қым баттап барады әрі ешқандай сарапшы бо ла шақта 
тұрғынжай лардың құны арзан дай ды деп айта 
алмайды.  

(Жалғасы 4-бетте)

ТОЗУМЕН ҚАТАР 
ТАПШЫЛЫҚ БОЛЖАНУДА

Энергетика министрлігі 
электр желілерінің тозуын ең бі-
рінші кезекте олардың ескілігімен 
бай ла ныстырады. К!п б!лігі 1970 
жылдары пайдалануға беріл ген 
бұл инфрақұрылымның !ндірісте 
тұрға нына 50 жылға жуықтаған. 
Мәселен, тозу үлесі жа ғынан 
ауыр жағдай Шығыс Қазақстан 
(81%), Ба тыс Қазақстан (80%) 
және Қостанай (74%) об лыс-
тарын да қалыптасып отыр. Олар-
ды жаңғырту жұ мыстары жүр гі-
зі ліп жатқанымен, бұл тым мар-
дым сыз. Бес жылға бекітілетін 
та биғи монополиялар субъекті-
лері нің инвестициялық бағдарла-
ма лары тек тозу деңгейін т!мен-
дету шараларын ғана қарас тыра-
ды екен. Яғни, тек әр-әр жердегі 

б!л шектерін ауыс тырумен шек-
теледі. Одан әріге ақшалары жоқ. 
7з кезегінде Энергетика ми-
нистр лігі 2017-2021 жыл дарға 
ар налған жылу және электр энер-
гетикасын да мытудың Стра те-
гиялық жоспарында 230,3 млрд 
тең ге қарастырған екен. Соның 
ішін де 2018 жылға – 82 млрд,  2019 
жылға – 61,2 млрд,  2020 жылға – 
46 млрд,  2021 жылға 41,1 млрд 
тең ге б!лінген. Бірақ бұл страте-
гия ның да дәрменсіздігін уақыт 
к!рсетіп отыр.

«Бүгінде қолда бар электр 
қуаты 19 700 МВт. 2020 жылдың 
қоры тындысы бойынша электр 
энер гиясын !ндіру 108,1 млрд 
кВт/сағат болған. Оның ішінде, 
елде тұтыну – 107,23 млрд, экс-
порт – 866,121 млн кВт/сағат. Ал 
биылғы жеті айда 66,2 млрд кВт/

сағат ток !ндірілді. Бұл !ткен 
жыл дың сәй кес кезеңімен салыс-
тырғанда 7,75%-ға артық. Тұтыну 
к!лемі 5,73%-ға, яғни 65,4 млрд 
кВт/сағатқа дейін !скен. Был-
тыр ғы осы кезеңмен салыстыр-
ған да солтүстік !ңірде тұтыну 
6%-ға, оңтүстікте 10%-ға және 
Бат ыс Қазақстанда 2%-ға артты. 
Ми нистр лік тің 2021-2027 жыл-
дар ға арналған электр энер гия-
сы ның бекітілген болжамды 
тең геріміне сәйкес, еліміздің 
Бі рың  ғай энергетика жүйесінде 
2027 жыл дан бастап базалық 
электр қуатының 898 МВт к! лем 
ша масында тапшылығы болжа-
нып отыр», – делінген Энерге-
тика министрлігінің хабарла ма-
сында.

(Жалғасы 4-бетте)



Биылғы орташа �німділік гек-
тарына 8,7 центнерден ғана айна-
лып отыр. Осылайша, әзірге 10,3 
мил лион тонна астық бастырылды.

Осы жылдың шілде-қазан ай-
ларында егіншілерге 396,5 мың 
тонна бағасы арзандатылған ди-

зель отынын тарату жоспар лан-
ған-тын. Оның 221,1 мың тонна-
сы немесе 56% ғана тиеліп, ж�-
нел   тілді.

Энергетика министрлігі мұнай 
�ңдейтін зауыттармен бірлесіп, 
1 литр дизель үшін 156 теңге баға-

сын белгіледі. Бірақ оператор лар-
дың жеткізу құны қосылғанда 
�ңірлерде орташа баға әр литр 
үшін 177 теңге, бұл нарықтық ба-
ға дан 11%-ға ғана арзан (ЖҚС-
тер де – 198 теңге).

«Жалпы, егін жинау науқаны 
штаттық режимде �тіп жатыр. Ауа 
райы қолайлы болған жағдайда 
егін жинау науқанын оңтайлы 
мерзімде аяқтап, астық жинау 
бойынша болжамдар толық орын-
далады деп жоспарланып отыр», – 
деді АШМ.
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Алматыны «самопал» 
жайлап барады

Дайындаған Елдос СЕНБАЙ

Оқу жылының қарсаңында 
БҒМ-нің Білім және ғылым сала-
сында сапаны қамтамасыз ету 
комитетінің қызметкерлері барлық 
облыс пен қалалардағы әкімдік-
терге бағынышты мектептерді 
тексерді. Инспекция барысында 
Түркістан, Ақт�бе, Алматы, ШҚО, 

БҚО, Қарағанды, Қостанай об-
лыстарындағы және Шымкенттегі 
мектептерде жылы дәретхана лар-
ды жабдықтау бойынша к�рсет-
кіштің 100%-ға жетпейтіні анық-
тал ды. Үкімет оқу жылының ба-
сында мектеп ауласындағы барлық 
дәретхананы жою міндетін қойған.

Қолданыстағы жылы дәре т-
ханалардың эпидемиологиялық 
талаптарға сәйкестігі бойынша да 
сұрақтар туындады. Мысалы, жа-
бық кабиналар, қолды жуу және 
кеп тіруге арналған құрал-жабдық-
тардың болуы және тағы басқа та-
лап тар сақталмаған. Осы мәселе-
лерді шешу үшін БҒМ комитеті 
са нитарлық ережелерге �згерістер 
енгізді. Жалпы, жергілікті атқару-
шы органдар қысқа мерзімде 2 600-
ден астам жылы дәретхана жа сапты. 
Ал Алматы, Шығыс Қа зақ стан 
және Түркістан облыстарын да 
бейнебақылау камераларын орнату 
мәселелері толық шешілмеген.

Онда конкурстың �скелең ұр-
пақ ты тәрбиелеудегі және отба сы-
лық құндылықтарды нығайтудағы 
маңызды р�лі айтылған.

– Мен Қазақстандағы әр ша-
ңырақ берік болып, әрбір әулет 
ба қытты ғұмыр кешкенін қалай-
мын. Сол үшін отбасы саясатына 
баса мән беремін. Ұрпақтың бо-
йындағы адамгершілік пен адалдық, 
еңбекқорлық пен мейірімділік, 
ұлтжандылық пен отаншылдық 
сияқты асыл қасиеттердің бәрі ең 

алдымен, отбасыда қалыптасады. 
Қазақ – қашанда ата-ананы сый-
лаған, үлкенге құрмет, кішіге ізет 
к�рсете білген жұрт. Қазіргі жаһан-
дану заманында рухани құндылық-
тарды халқымыздың �мір салтына 
айналдыру – аса маңызды міндет. 
Жыл сайын «Отбасы күніне» орай 
�ткізілетін ұлттық конкурс бұған 
зор үлес қосып жатыр, – делінген 
Президент құттықтауында. 

Мемлекет басшысы байқаудың, 
әсіресе жастар үшін берер тағылымы 

мен тәлім-тәрбиесі зор екеніне 
екпін түсірді. 

Айта кетейік, биыл конкурсты 
�ткізудің жаңа тәсілдері енгізілді. 
Соған сәйкес, енді жыл сайын 
рес публика бойынша 17 үздік от-
басы анықталатын болады. Биыл 
�ңірлік конкурстық комис сия-
ларға бар лығы 2 768 �тінім түсті. 
Жаңа ережелер бойынша �ті-
німдер тек от басы лардан ғана 
емес, заңды тұлға лардан да қа был-
данды. С�йтіп, биыл алғаш рет 17 
отбасы бірден жеңімпаз бо лып 
танылды. 

Іс-шара соңында Мемлекет 
басшысының атынан лауреат 
отбасыларға естелік сыйлықтар 
табысталды.

�аржылы� мониторинг 
агенттігі Алматыда алко го ль-
ді� за�сыз айналымы сала-
сында 16 �ылмысты аны�та-
ды. Ж�з мы�  нан астам �олдан 
жасал�ан ара�-шарапты тәр-
кілеген. Агенттік суррогат ал-
коголь !німдеріні� негізгі б!-
лігі астыртын цехтарда, к!бі-
несе антисанитариялы� жа�-
дайларда жа са латынын айта-
ды. Біра� арланбай т'тына-
тындар болса керек. 

Қаржылық мониторинг агент-
тігінің Алматы қаласы бойынша 
аумақтық департаменті жалған 
есепке алу-бақылау таңбалары бар 
спирттік ішімдіктерді дайындап,  
кейін Алматының сауда орында-
рында, базарларда сатқаны үшін 
1998 жылы туған Алматы қаласы-
ның тұрғыны Б.Камалды қылмыс-
тық жазаға тартты.

Жалпы алғанда, 2021 жылдың 
басынан бері Алматы қаласында 
спирт және алкоголь �німдерінің 
заңсыз айналымы саласында 16 

қылмыс әшкереленді. Суррогат 
алкоголь �німдерін дайындайтын 
8 астыртын цех қызметі тоқта тыл-
ды. Заңсыз айналымнан барлығы 
91 мың данадан астам жалған ак-
циздік таңбалар, Jack Daniel’s, 

Jameson, «Казахстан», «Воздух», 
«Зерно», «Бульбаш», «Хортица» 
«Царская», «Финляндия» және 
басқа алкоголь �німінің танымал 
мар калары жапсырылған 110 мың-
нан астам б�телке тәркіленді.

Жыл басынан бері қазақ-
стан дықтарға 1,7 триллионнан 
астам теңгеге зейнетақы т�-
ленді. 2021 жылдың қаңтар-
тамыз айларында респуб ли ка-

лық бюджеттен ба за лық зей-
нетақы т�леуге 547 миллиард 
тең ге, ынтымақты зей нетақы 
т�  лем деріне 1 триллион 236,7 
млрд теңге б�лінген.

2021 жылдың тамыз айында 
республикалық бюджеттен зей-
нетақы т�лемдеріне 221,8 млрд 
тең ге, оның ішінде базалық зей-
нетақы т�леуге – 68,1 млрд теңге, 
ынтымақты зейнетақы т�леуге 
153,7 млрд теңге б�лінді.

Қазақстанда зейнетақы т�-
лемдерінің орташа м�лшері биыл-
ғы қыркүйекте 99 857 теңге ме-
жесіне жетті.

Зейнеткерлер қатары азайды

Министрлік жазаланатындар 
тізімін жолдады

«Мерейлі отбасы» 
жеңімпаздары анықталды

Заң жобасына депутаттар бас-
тамашы болды. Құжат балалар 
мүддесі үшін заңнаманы жетіл-
діру, сондай-ақ Бала құқықтары 
туралы конвенцияның ереже-
лерін Қазақстанның орындауы 
туралы т�ртінші кезеңдік баянда-
маны қорғау қорытындылары 

бойынша Б¥¥ Бала құқықтары 
ж�ніндегі комитетінің ұсыным-
дарын іске асыру мақсатында 
және «Балаға мейірімді Қа зақ-
стан» атты екі халықаралық кон-
ференцияның қорытын дылары 
бойынша дайындалған ұсыным-
дар аясында әзірленді.

Заң жобасы Қылмыстық, 
Qкім шілік құқықбұзушылық 
және Еңбек кодекстеріне, сон-
дай-ақ тағы басқа бірқатар заңға 
түзетулерді қарастырады. 

Сонымен қатар жалпы оты-
рыста депутаттар «Кейбір заңна-
малық актілерге мемлекеттік 
бас қару деңгейлері арасында 
�кі лет тіктерді қайта б�лу мәсе ле-
лері бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы» заң 
жобасын ІІ оқылымда қарайды 
деп жоспарланып отыр.

Биыл егін 
шығымдылығы төмен

Балаларға арналған 
заң қаралады

�аза�станда зейнеткерлер саны кеміп барады. На�ты-
лай кетсек, жыл басында еліміздегі зейнеткерлер саны 
2 миллион 247 мы� адам бол�ан. Ал 2021 жыл�ы 1 �ыр-
к�йек тегі жа�дай бойынша зейнеткерлер саны 2 миллион 
235 мы� адам болды.

Мәжіліс Спикері Н'рлан Ны�матулинні� т!ра�алы�ымен 
палата бюросы !тіп, онда алда�ы жалпы отырысты� к�н тәр-
тібіні� жобасы �аралды. Келесі аптада�ы жиында депутаттар 
�арауына бала �'�ы�тарын �ор�ау мәселелеріне �атысты за� 
жобасын бірінші о�ылымда енгізу 'сынылды.

Білім және �ылым министрлігі мектептерге �атысты тап-
сырмаларды орындама�ан т'л�алар�а шара �абылдау �шін 
бір�атар !�ірді� әкімдіктеріне хат жолдады. 8�гіме мектеп 
ау ласында�ы дәретханалар мәселелерін шешпеген, бей-
неба�ылау камераларымен, дабыл батырмасымен, �ауіп-
сіздік ж�йелеріні� бас�а элементтерімен �амту туралы мін-
дет терді орындама�андар туралы.

Отбасы к�ні �арса�ында Мемлекеттік хатшы �ырымбек 
К!шербаевты� �атысуымен онлайн форматта «Мерейлі отба-
сы» 'лтты� конкурсыны� лауреаттарын марапаттау рәсімі !тті. 
Салтанатты іс-шараны аш�ан Мемлекеттік хатшы ел Прези-
денті �асым-Жомарт То�аевты� �'тты�тауын о�ып берді. 

Ауыл шаруашылы�ы министрлігі егін ору нау�аныны� �алай 
ж�ріп жат�анын баяндады. Ведомствоны� хабарлауынша, 
2021 жыл�ы 9 �ырк�йектегі жа�дай бойынша республика 
к!лемінде 11,8 миллион гектардан дәнді және дәнді-б'рша�ты 
да�ылдар жиналды. Б'л биыл ора� салынатын жал пы егістік 
ала�ыны� 74,3%-ы. Я�ни, ора� нау�аны ая� талу�а таяу. 
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«Nur Otan» берілген 
УӘДЕЛЕРДІ ОРЫНДАУДА 

40 мыңнан астам баланы 
мектепке даярлады

ТҰРҒЫНДАРДЫ 
ТОЛҒАНДЫРҒАН 
МӘСЕЛЕ КӨП

Партияның баспас�з қызметінің мә-
лі метінше, �ңірлерде 7,7 млн. шаршы 
метр тұрғын үй, 12,2 мың орындық 34 
мек теп, 15 медициналық нысан, 4,5 мың 
орын дық 68 балабақша салынды. 800 
млрд теңгеге инвестиция тартыла оты-
рып, 77 жаңа кәсіпорын ашылды. Тұрақ-
ты жұмыс орындарына 160 мыңнан ас-
там адам жұмысқа орналастырылды. 
Жыл соңына дейін тағы 200 түрлі әлеу-

мет тік нысан, оның ішінде жаңа мек теп-
тер, ауруханалар және тағы да басқалары 
іс ке қосылады. Мысалы, Нұр-Сұлтан 
қа  ласында медициналық қызмет к�р се-
тудің сапасы мен қолжетімділігін жақ -
сарту үшін 6 дәрігерлік амбула тория ның 
құрылысы аяқталды. Алматы облысында 
жаңа цемент зауытының ашылуына бай-
ланысты тағы 500-ге жуық жұмыс орны 
ашыл ды. Түркістан облысында 110 МВт-

ты құрайтын үш күн электр стансасы 
іске қосылды. Бұл жылына 117 мың 
тон на к�мірқышқыл газымен атмос-
фера ның ластануын болдырмауға мүм-
кін дік береді. Батыс Қазақстан об лы-
сын да 600 балаға арналған 12 балабақша 
ашылды. Сондай-ақ инклюзивті білім 
беру жүйесін жетілдіру де жалғасуда. 
1 681 балабақша мен 5 536 мектепте ерек-
ше балаларға жағдай жасалған. Ерекше 
білім алуға қажеттілігі бар балалармен 
жұ мыс істеу үшін балабақшалардың 2,5 
мың нан астам педагогі және мектеп тер-
дің 36 мың мұғалімі біліктілікті арттыру 
кур сынан �тті. Сонымен қатар Нұр-Сұл-
тан қаласында, Павлодар, Қызылорда, 
Батыс Қазақстан, Ақт�бе және Ақмола 
об лыстарында мүгедек балаларға арнал-
ған арнайы оңалту орталықтары ашыл ды. 

Еске сала кетейік, Мемлекет басшы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаев жария еткен 
«Nur Otan» партиясының сайлауалды 
уәделері аясында 2025 жылға дейін 1 млн 
отбасы үшін 100 млн шаршы метрден 
ас там тұрғын үй пайдалануға беріліп, 3,5 
мың ауыл мен 5 мың мектепке қайта 
ж�н деу жұмыстары жүргізіледі. 25 мың 
ша қырым республикалық және 27 мың 
жер гілікті жолдарды салу және қайта 
жаңарту жоспарланды. 

>леуметтік т�лемдерді жыл сайын 
ин декстеуге 3 триллионнан астам теңге 
б� лінеді. Денсаулық сақтауды қаржы-
лан дыру к�лемі ЖІA-нің 5%-ына дейін 
жет кізілетін болады. 3 жастан 6 жасқа 
дейін гі балалар мектепке дейінгі тәр бие-
мен 100% қамтылатын болады. 

Айта кетейік, барлық тармақтармен 
то лығырақ nurotan.kz сайтынан танысуға 
бо лады.

«Nur Otan» бастауыш партия 
йым дарыны� м�шелері жыл 
сайын �ы «Баланы мектепке даяр-
лайы�!» акциясы аясында жа�а о�у 
жы лына 40 мы�нан астам баланы 
даярлау�а к�мектесті. 

 
Партияның баспас�з қызметінің ха-

барлауынша, к�пбалалы және толық емес 
отбасылардың балаларына, ерекше бі лім 
беру қажеттіліктері бар балалар үшін 
еліміз бойынша кеңсе тауарлары, мек теп 
және спорт киімдері, с�мкелер жә не 
басқа да қажетті заттар сатып алын ды. 

Сонымен, партияның Орталық ап-
параты бастауыш партиялық ұйымының 
мү ш елері биыл жалпы сомасы 1,2 млн 
тең геге 67 балаға к�мек к�рсетті. Ал елі-
міз бойынша нұротандықтар жалпы 
со масы 593,4 млн теңгеге 41 558 баланы 
мек тепке дайындауға к�мектесті. 

– Арамызда осындай жанашыр пар-
тия ластарымыздың к�п болғаны қуан-
тады. Біздің күшіміз – бірлікте! Осындай 
игі іс тері үшін барлық партияластарыма 
ал ғысымды білдіремін. Балаларға жа са-
ған қамқорлық – олардың ертеңгі күні 
елі мізге лайықты азамат болып �суіне 
қос қан үлесіміз. Осы акцияның ұйыт қы-
сы – «Бақытты отбасы» партиялық жо-
басы, – деп атап �тті Орталық аппа рат-
тың БПҰ т�рағасы Арыстанғали Арын. 

Оның айтуынша, «Nur Otan» партия-
сы балаларды қорғау және отбасы инс-
титутын қолдау мәселелеріне жіті к�ңіл 
б�ліп отырады. 

Биылғы жылдың бірінші жартыж-
ыл ды ғында «Бақытты отбасы» жобасы 
ая сында �мірлік қиын жағдайда жүрген 
136 мыңнан астам отбасына атаулы 
әлеу  меттік к�мек к�рсетілді. Аз қам-
тыл ған от басылардан шыққан 17 мың-
нан астам бала бассейндер мен спорт 
клуб тарына те гін бару мүмкіндігіне ие 
бол ды. Тоғыз облыста 545 тегін үйірме 

жә не 135 мың нан астам балаға арналған 
70 аула клубы ашылды. Сондай-ақ пар-
тия жанында От басы, әйелдер және 
ба лалардың құ қық тарын қорғау мәсе-
ле лері ж�ніндегі республикалық қо-
ғам дық кеңес, «111 же дел қызметі» 
ар найы байланыс орта лы ғы, 2,3 мың-
нан астам жедел әрекет ету тобы бел-
сен ді жұмыс істейді. 2025 жыл ға дейін 
әр қала мен ауданда �мірлік қиын 
жағ дайға тап болған отбасылар мен 
ба лалы аналарды қолдау бойынша 234 
ор талық ашылады.

�ызылорда облысында�ы 357 
мем  лекеттік органда 3 мы� 390 
мем  лекеттік �ызметші айма� дамуы-
на �ыз мет етеді.  Оларды� 1 мы� 
551-і – әйел. Басшы лауазымда�ы 
ару лар са ны 359-ды �райды. Бас-
шы лы� �ыз меттегі брымдылар са-
пына биыл Эль мира �азиева да �о-
сылды. Ол  биыл 25 шілдеде елімізде 
т� �ыш рет �т кізілген ауыл әкімдерін 
сай лау нау �анында же�іске жетіп, 
�ар ма�шы ау данында�ы А�ай ауы-
лы ны� әкімі атан ды. Жа�а нау�анны� 
ал�аш�ы же�ім пазы атан�ан Эль-
мира Орда бай �ызымен схбаттасып, 
алда�ы жос парымен б�лісуді ж�н 
к�рдік... 

– Эльмира Ордабайқызы, елімізде ал-
ғаш рет �ткізілген ауыл әкімдерін сайлау 
нау қанындағы жеңісіңізбен құттықтаймыз. 
Жаңа қызметіңізге сәттілік тілей отыра, ел 
үшін етер еңбегіңіздің еселене түсетініне 
се  не міз. Ауыл әкімі болу да ауыр жүк екенін 
бі  леміз, әйел затына бұл лауазым қиын ти-
мей ме?

– Гендерлік саясат – гендерлік тең дік-
ке қол жеткізуге бағытталған мем ле кет тік 

және қоғамдық қызмет. Ал гендерлік тең-
дік дегеніміз – әлеуметтік функция лар ды 
орындау кезінде жынысына қара мас тан 
әйелдер мен ерлердің ресурстар мен 
игіліктерге тең дәрежеде қол жеткізуі. 
Бұған дейін де Сыр �ңірінде аудан, ауыл 
басқарған апаларымыз жетерлік. Олардың 
бәрі ерлермен иық тіресе қызмет етіп, ту-
ған жердің гүлденуіне �лшеусіз үлес қосты 
деп айта аламын. 

Aзіңіз білесіз, біздің аймақты да қазір 
әйел адам басқарады. Еліміз бойынша 
тұң ғыш рет біздің �ңірде әйел адам облыс 
әкі мі лауазымына қол жеткізді. Ол кісінің 
жұмысына бүгінде ел тұрғындары оң 
бағасын беріп жатыр. Сондықтан да әйел 
затына ел басқару аса қиын тимейді деген 
ойдамын. >рі «Nur Otan» партиясы да бұл 
мәселеге айрықша к�ңіл б�ліп отыр.

– Сізді әкімдікке сайлауға түсуге елді 
ме   кеннің қандай мәселелері түрткі болды? 
Жалпы, әкім болудағы мақсатыңыз...

– Ақай ауылдық округі 2005 жылғы 
сәуір айында Т�ретам кентінен б�лініп, 
ауыл дық округі болып құрылғаннан 2018 
жыл ға дейін әкім аппаратында 13 жыл 
үздік сіз қызмет атқардым. Осы жылдары 
ха лықпен етене араласып, тұрғындардың 
ты ныс-тіршілігімен таныспын. Түрткі 

бол ған мәселе – Ақай ауылын к�ркейтіп, 
абат тандыру және халықтың тұрмыс-тір-
шілігін жақсарту.  

Осы кезеңге дейінгі алған білімімді 
жә не �мірден жинақтаған іс-тәжірибемді 
округ тұрғындарының әл-ауқатын және 
шаруа шылық құрылымдарының эконо-
микалық нығаюына жұмсасам деймін. 

– Ел басқаруда бұрынғы әкімдерге қара-
ған да қандай жаңашылдықтарды қолға 
ала сыз?

– Жоғырда осыған дейін мемлекеттік 
қыз меттің бірталай сатысында болғаным-
ды тілге тиек еттім. Сондықтан бұл салада 
тә   жірибем бар. Қазір әлеуметтік желі да-
мыған заман. Бүгінгі эпидахуалға қара мас-
тан елмен етене болудың мүмкіндігі мол. 
Сол себепті жұмыс жоспарларымды үнемі 
ауыл тұрғындарымен ақылдаса отырып 
бекітіп, атқарылған істерді оларға баяндап, 
ха лықпен тығыз байланыста болғым ке-
леді. 

– Қызметке кіріскенде ең алдымен қай 
мә селені қолға алдыңыз? Шешімін тауып 
келе ме?

– Ең алғаш мәселе к�шелерге орташа 
ж�н деу жұмыстары. Құдайға шүкір, ауы-
лы мыздың 7 к�шесіне орташа ж�ндеу 
жұ мыстары жүргізілді. Алдағы уақытта 

қал ған к�шелерді де заманға сай к�ркейте 
бер мекпіз.

– Сайлауалды бағдарламаңыздағы не-
гіз гі мәселелерді атап �тсеңіз...

– Сайлауалды бағдарламамда 2021-
2025 жылдары ауылішілік к�шелерді ор-
та ша және күрделі ж�ндеуден �ткізу мә-
се лесін шешуді қарастырдым. Жаңа айтып 
�т кенімдей, бұл жұмыстарды бастап та 
кет тік.

Содан кейінгі ең маңызды жос парым-
ның бірі – 2022-2025  жылдары ауылды 
газ бен жабдықтауға ықпал ету.

Одан б�лек, елді мекен тұрғындары 
ара сында кәсіпкерлікті жандандыру да 
жүйе лі түрде жүзеге асса деймін. Aйткені 
кә сіпкерлік саласына мемлекеттен жа са-
лып жатқан қолдау жеткілікті. >рбір ауыл 
әкімі кәсіп бастаймын деген халыққа 
қолдау к�рсетіп, бағыт-бағдар берсе, ауыл-

дарда жұмыссыздық деңгейі азаяр еді. 
Біз дің Ақай ауылының кәсіпкерлік са ла-
сын дамытуға мүмкіндігі мол. 

– Осы �зіңіз айтып отырған жоспа-
рыңыз ды орындауға берілген мерзім жет-
кілік ті ме? Осы аралықта орындауға толық 
мүмкіндігіңіз бар ма?

– >рине, толық мүмкіндік бар. С�з 
басында айтқанымдай, к�шелерге ж�н деу 
жұмыстары күн тәртібінен түс пейді. 

Ал ауылды газдандыру мәселесіне ке-
летін болсақ, алдағы уақытта Ақай ауылын 
к� гілдір отынға қосу жоспарланған. Тар  ты-
латын газ құбырлары мен орамішілік газ 
тарату желілерін салу құрылысына мем-
лекеттік сатып алу жұмыстары жүргі зі ліп 
жатыр.

Кәсіпкерлікті дамыту бойынша тұр-
ғын дармен тығыз байланыста жұмыс іс-
тей мін.

– Бұл мерзім �ткен соң келесі сайлауға 
да түспек ойыңыз бар ма?

– Қазақта «балапанды күзде сана» де-
ген нақыл с�з бар. Сол секілді осы мерзімде 
ат қарған жұмыстарымның к�рсеткіші 
келер сайлау жақындағанда белгілі болады. 
Ол кезде мен сайлаушыларымның сенімі-
нен шыға алдым ба, жоқ па, айқындалады. 
Сон дықтан бұл сұрақтың жауабын уақыт-
тың еншісіне қалдырсам. Себебі маған 
ауыл тұрғындарының жұмысыма берген 
ба ғасы маңызды. 

– Уақыт б�ліп, әңгімелескеніңізге к�п 
рақмет!

Сұхбаттасқан 
Ерқанат С0РСЕНБАЙҰЛЫ,

Қызылорда облысы

Дайындаған 0білмансұр ЖАСАН

Қалалықтар партия �кілдерімен кез-
десу барысында �здері тұратын ай мақ та 
қарапайым ғана қоқыс салатын кон тей-
нерлердің жетіспейтінін с�з етті. 

– Орталық аллея к�птен бері қоқыс 
т� гетін алаңға айналып кетті. Ал мұнда 
ба лалар ойнайды, жағымсыз иіс пәтер-
де гілерге де жетеді. Біз ПИК-ке талай рет 
ха барластық, олар бізді әкімдікке, 
ал әкім дік кері сілтеп, әуре-сарсаңға 
түстік, – дейді жергілікті тұрғын >сем 
Еслам бек қызы. 

Қосшы қаласы әкімінің орынбасары 
>лихан Қуатбековтің айтуынша, қо қыс-
ты шығару тұрақты түрде жүргізіледі, тек 
биылдың �зінде 4 рұқсат етілмеген қоқыс 
т� гетін орын жойылған, 4 мың шаршы 
метрден астам қоқыс шығарылған. 

– Мәселені толық шешу үшін қаржы-
лан дыру жетіспейді, қазір мердігер 
ұйым мен жалпы сомасы 6,5 млн теңгеге 
шарт бар, біз қаржыландыру к�лемін ұл-
ғай тып, бүкіл қала аумағында санитарлық 
жағ дайды жақсартуды жоспарлап отыр-
мыз, – деді >лихан Қуатбеков. 

Қоғамдық к�ліктің жұмысы да аза-
мат тардың к�ңілін к�ншітпей отыр. 
К� лік саны мүлдем жетіспейді. 

– Негізінен тұрғындардың барлығы 
дер лік Нұр-Сұлтан қаласына жұмысқа 
бара ды. Күнде автобустардың іші лық 
то лы болады. Адамдар к�п жүретін қар-
ба лас кезді айтпай-ақ қояйын. Жүр гізу-
шілерге обал. >сіресе, таңғы және кешкі 
уа  қыттарда автобустардың қатынау жиі-
лі гін арттыру қажет, – дейді жергілікті 
тұр ғын Райхангүл Ақбергенова. 

Тағы бір �зекті мәселе – мектептердегі 
орын саны. Биыл Қосшы қаласындағы 
№2 орта мектепке бірден 600 бала бар ға-
ны белгілі, ал бірінші сыныптар саны 
1 «ы» сыныбына дейін жеткен. 

– Оқу жылының соңына дейін екі 
ауы сымдық 1 200 орындық жаңа мек-
тепті пай далануға беру жоспар ла нып 
отыр. Ал ке лесі жылы тағы бір жаңа 
мек теп бері ле ді, ол да 1 200 оқу шыға 
ар    налған. Бұдан б� лек, «Nur Otan» пар-
тия сының сай лауал ды уәделері аясын-
да бұл қалада 2023 жылға дейін тағы да 
бір неше мектеп салу жос парлануда, – 
де ді Қосшы әкі мі нің орын басары Бер-
ген Жұмкей. 

К�шпелі мәжіліс кезінде тұрғындар 
су мен қамту мәселесін де қозғады. К�п-
теген пәтерде судың ағыны әлсіз, сон-
дық тан к�бінесе алдын ала су жинап 
алу ға тура келеді. Суды үздіксіз беру үшін 
би леуші партияның сайлауалды бағдар-
ла масы аясында Ақмола облысының 
Це линоград ауданы бойынша 118 ша қы-
рым инженерлік желі тарту жоспарланған, 
ол 3,5 мыңнан астам тұрғын үйді қамтуға 
мүмкіндік береді. 

– Қаламызда суды пайдалану шы лар-
дың 70%-ы – «Лесная поляна» және 
«Нұрай» тұрғын үй алабының тұрғын-
дары. Аталған үйлердің тұрғындарын 
үз дік сіз сумен қамтамасыз ету, сондай-ақ 
Қосшыны резервтік сумен қамту үшін 
Қара жар ауылынан Қосшы қаласына 
дейін сутартқыш салу жоспарланып отыр. 
Оны салуды келесі жылы бастау к�з   дел-
ген, – деді Берген Жұмкей. 

«Nur Otan» партиясында «/з ге ріс тер жолы: әр азамат�а лайы�ты 
�мір!» сайлауалды ба�дарламасы �алай ж�зеге асып жат�аны ай тыл-
ды. Жыл басынан бері Елбасы – пар тия Лидері Нрслтан Назар баев-
ты� тапсырмасы бойынша �а былдан�ан әрбір ��ір, �ала және аудан 
бойынша 217 Жол картасы аясында республикалы� индикаторларды� 
11%-ы және ��ірлік де�гейлерде 12%-ы орындалды.

А�мола облысы �осшы �ала сы на �арасты «Лесная поляна» тр�ын �й 
ал абыны� тр�ындары «Nur Otan» партиясыны� �кілдерімен кездесіп, 
�з дерін мезі еткен т�йткілді мәселелер туралы айтты. Олар атал�ан тр-
�ын �й алабында суды� �здіксіз берілмеуіне, сондай-а� мектептер мен 
балаба�шаларда орын саныны� жетіспеуіне наразы. Билеуші партияны� 
Рес публикалы� �о�амды� �абылдау б�лмесіне берген жымды� �тінішке 
100-ден астам адам �ол �ой�ан. Нротанды�тар олар �шін депутаттар 
мен ат�арушы органдар �кілдеріні� �атысуымен арнайы к�шпелі мәжіліс 
йым дастырды. Бл туралы партияны� баспас�з �ызметі хабарлады.

Эльмира ҚАЗИЕВА: 

ЖИҒАН ТӘЖІРИБЕМДІ ТУҒАН ЖЕРІМНІҢ 
ӨРКЕНДЕУІНЕ ЖҰМСАСАМ ДЕЙМІН

Ауыл әкімдері сайлауы-2021
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AI  YNQQҚОҒАМ

(Басы 1-бетте)

ҚЫРУАР МЕМЛЕКЕТТІК 
МҮЛІККЕ КІМ ҚЫЗЫҚТЫ?

Қоғам оның тым арзанға кет-
келі тұрғанына ашынады. Жергі-
лікті бағалаушы фирма – 32 жас-
тағы Роман Рыжковтың «Незави-
симая экспертная оценка» ЖШС 
биыл 19 тамызда «әуежай құны 7 
млрд 320 млн теңге тұрады» деген 
қорытынды шығарыпты. Осы 
қызметі үшін ол ресми түрде небәрі 
130 мың теңге алған. Облыстық 
Қаржы басқармасы онымен «бір 
к+зден сатып алу» жолымен келі-
сімге отырған. 

24 тамызда мемлекеттік тілде 
«Заң газетінде», орысша «Юриди-
ческая газетада» Ақтау әуежайы-
ның сенімгерлік басқаруға бері-
летіні туралы хабарлама басылды. 
Бұл ақпарат әлеуметтік желі арқы-
лы тез тарап, наразы пікірлер гулей 
бастады. Дүрмекке жаңа сессиясын 
бастаған парламентшілер қо-
сылды. Мәжіліс депутаттары Ақ-
т+бенің халықаралық әуежайының 
мүліктік кешенінің құны қанша-
лықты дұрыс бағаланғанын тек-
серуді талап етіп, депутаттық сауал 
жолдады.  

Олар сатылғалы тұрған әуежай 
кешеніне терминал, әкімшілік ғи-
мараттар, жалға берілетін duty free 
аймағы, коммерциялық алаңдар, 
қоймалар, арнайы техника мен 
к+ ліктер, инженерлік желілер, 
отын-энергетикалық кешен, 
ЖЖМ-ге толы резервуарлар, тіпті 
т+л теміржол бұтағы кіретініне 
назар аудартты. Оның мүлкінің 

бүкіл тізімі 396 бетте тізбеленген. 
Сату қарсаңында ғимараттар, құ-
рал-жабдықтар, бүкіл инфрақұ ры-
лым ICAO ұсынымдары мен ха-
лық аралық стандарттарға сәйкес 
келтірілген. Қыруар ел қаржысы 
құйылған. ?уежайдың аэродромы 
І класқа жатқызылған, яғни Боинг 
727-200, алып Ан-124-ті қабылдай 
алады. ?уежай әртүрлі ұшақтарға 
ұшу-қону жолағын ұсыну және 
ұшақтарға қызмет етудің сан алуан 
қызметтерін к+рсетеді.

Яғни, инвестор дап-дайын 
биз неске қол жеткізеді. Енді осы-
ның бәрі бір қымбат к+ліктен де 
арзан бағалануы қаншалықты 
әділ?

«?уе қақпасы Батыс Еуропаны 
Орталық және Оңтүстік-Шығыс 
Азиямен байланыстыратын ірі ха-
лықаралық аэронавигациялық 
трас салардың тоғысқан тұсында 
орналасқан. Болашағы зор. Тек 
Батыс Қазақстанға ғана емес, 100 
шақырым жердегі, іргедегі Ресей 
+ңірлеріне арналған жүкті қабыл-
дай береді. Ондағы аэродромда 
әскери авиация – Қазақстан ?уе 
қорғанысы күштерінің ?скери 
инс титутының оқу ұшақтарының 
базасы орналасқан»,  – деді 
депутаттар. 

Кейінгі 5 жылда әуежай бюд-
жет ке 108-133 млн теңгеге дейін 
салық т+леп келді. Ал әуе тасымалы 
қайта жанданған биылғы 8 айда 
бюджетке 165 миллион теңге құ-
йыпты. Мұның бәрі әуе қақпасы-
ның табысы пандемия кезінде де 
+сіп жатқанынан хабар береді. 
2020 жылғы жалпы кірісі – 1,9 
миллиард теңгедей. ?зірге Ақтау 
халықаралық әуежайына қатысты 
мәселе түпкілікті шешімін тапқан 
жоқ. 

ҚАНША �УЕЖАЙ 
МЕМЛЕКЕТ ҚОЛЫНДА 

ҚАЛДЫ?
Биыл Алматы әуе қақпасының 

сатылуы да қоғамда алаңдаушылық 
туғызды. 2021 жылдың мамырында 
жарияланған Алматы халықаралық 
әуежайының 415 млн долларға шет-
елдік компания меншігіне +т ке ні 
туралы хабарды естіп, қоғам бір 
дүрлікті. «Стратегиялық ны сандар 
бұлай сатылып, талан-та раж бола 
берсе, ұлттық қауіпсіз діктен не 
қалады?» деп тіксінді жұрт. 

Индустрия және инфрақұры-
лымдық даму министрі Бейбіт 
Атам құлов блогы арқылы жауап 
беріп, елге басу айтты. Оның пікі-
рінше, қажет болған жағдайда 
әуежайды мемлекет +з бақылауына 
ала алады.

«Қолданыстағы  «Қазақстан-
ның әуе кеңістігін пайдалану және 
авиация қызметі туралы» заңының 
73-бабына сәйкес, стратегиялық 
объект саналатын әуежайды елдің 
мүддесiн, адамдардың +мiрi мен 
денсаулығын елеместен пайдалану 
салдарынан Қазақстанның ұлттық 
қауiпсiздiгіне қатер т+нген жағ-
дайда азаматтық авиация сала-
сындағы уәкiлеттi орган ел Үкiме-
тiмен келiсе отырып, халықаралық 
ұшуға қызмет к+рсететін әуежайға 
уақытша басқаруды енгiзеді», – 
деді министр.

Оның дерегінше, Азаматтық 
кодекс стратегиялық объектілердің 
мемлекеттік және жекеменшікте 
болуына рұқсат етеді. 

«Осыған орай «Алматы халық-
аралық әуежайы» АҚ акциялары-
ның мемлекеттік пакеті 1997 жылы 
жекеменшікке берілді. 2011 жыл-
дан бері әуежайдың акционері 
Venus Airport Investments B.V. 

болатын. Ол таяуда әуежайды TAV 
Airports Holding компаниясына 
сатуға шешім қабылдады. Алматы 
қаласының әуежайын жаңғырту 
Ұлт жоспарының 66-қадамында 
к+рсетілген. Сол себепті TAV Air-
ports Holding компаниясының 
басты мақсаты – Алматы әуежа-
йының мүмкіндіктерін арттыру 
және оны жаңғырту болады», – 
деді Б.Атамқұлов. 

Яғни, түрік инвесторы еліміз-
дің ең ірі мегаполисінің әуе қақ-
пасының жаңа жолаушылар тер-
миналын, бизнес терминалын са-
луға, ұшу-қону жолағын рекон-
струк циялауға және басқа жоба-
ларға қаржы құюы шарт. Штаб-
пәтері Стамбұлда орналасқан TAV 
Airports Holding Түркиямен шек-
телмей, әртүрлі континентте – 
Фран ция, Грузия, Тунис, Сауд 
Ара биясы, Хорватияда халық ара-
лық әуежайларды басқарады. 

ИИДМ дерегінше, елде әуе 

к+лігінің жердегі инфрақұры лы-
мын жаңғырту жұмыстары жалға-
сып жатыр. Былтыр түркі әлемінің 
алтын бесігі Түркістанда заманауи 
жаңа әуежай ашылды. Ол еліміздің 
бірқатар қалаларынан – Нұр-Сұл-
тан, Семей, Қостанай, Атыраудан, 
сондай-ақ Стамбұл мен Бішкектен 
рейстер қабылдайды. Биылғы жар-
тыжылдықта Түркістан әуежайы 
небәрі 22 миллион теңгеден астам 
табыс тауыпты.

Ішкі туризмді +ркендету және 
ішкі рейстердің ұшу қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мақсатында жер-
гілікті әкімдіктер Үржар және 
Үшарал шағын қалаларындағы 
әуежайлардың ұшу-қону жолақ-
тарын реконструкциялап жатыр. 
Нәтижесінде, олар Boeing және 
Airbus секілді заманауи  ұшақтарды 
қабылдай алатын бо лады. Бұл 
ә с і р е с е ,  ж а з ғ ы  м а у с ы м д а 
саяхатшылар ағынын арттыруға 
ықпал етуі тиіс. 

Бүгінде Шымкент әуежайының 
жаңа терминалын салу, Орал тер-
миналын қайта құру, Xскемен 
әуежайының ұшу-қону жолағын 
қалпына келтіру қолға алынған. 
Алайда олар да дауға киліккен 
к+рінеді. 

Қазір республикада 20 әуежай 
жұмыс істейді. Соның тек 12-сі 
әзір ше мемлекеттік меншікте, бұ-
лар – Нұр-Сұлтан, Атырау, Акт+бе, 
К+кшетау, Павлодар, Xскемен, 
Семей, Қостанай, Талдықорған, 
Қызылорда, Шымкент, Петропавл 
әуе қақпалары. 6 әуе порты (Ал-
маты, Қарағанды, Тараз, Орал, 
Бал қаш, Жезқазғанда) – жекемен-
шікте. 2 әуежай (Ақтау мен Түркіс-
тан) сенімгерлік басқаруға беріліп 
жатыр. Елордадағы Н.Назарбаев 
атындағы әуежай ерекше мәртебеге 
ие және тікелей Үкіметке бағына-
ды. Ал қалған мемлекеттік әуе 
қақпалары жергілікті атқарушы 
органдардың қарауында.

Тағы да әуежай сатылмақ

(Басы 1-бетте) 

САТЫЛЫМ БАҒАСЫ �ЗІНДІК ҚҰНЫНАН 
БІРНЕШЕ ЕСЕ ҚЫМБАТ

Баспананың қымбатшылығы туралы с+з 
болғанда құрылыс шы лар мұны үйдің +зіндік 
құнының, нарықта материалдар мен металл 
бағасының, тасымалдау қызметінің +суімен, 
басқа да жанама фактор лардың әсері 
болғанымен түсін діруге тырысады. 

Осыдан бес жыл бұрын, яғни ипотекалық 
несиелеу бағдарла малары мен «Тұрғынүйқұ-
рылыс жи нақбанк» АҚ ипотекалық бағ дарла-
масы іске қосылғанға дейін, 2017 жылы елі мізде 
жаңадан са лынған тұрғын үйдің әр шаршы 
метрінің +зіндік құны 109,2 мың теңге болғанда, 
халыққа 253,2 мың теңгеден сатылды. Яғни, 
үйдің на рықтық бағасы +зіндік құнынан 2,32 
есе артық есептелген. Құры лыс компаниялары 
осы үстеме бағаны үздіксіз +сіріп отырған. 

2018 жылы мемлекеттің арала суымен тұр-
ғын үйдің әр шаршы метрінің +зіндік құны 
ептеп ар зандап, 104,8 мың теңгеге дейін т+-
мендеді, бірақ соған қарамастан оның нарық-
тағы бағасы әр шаршы метріне 266,9 мың 
теңгеге дейін +сті. Яғни, +зіндік құнынан 2,55 
есе қымбатқа сатылған. 2019 жылы жаңа 
үйлердің шаршы метрінің +зіндік құны 106,2 
мың теңгеге жеткенде, нақты сатылым бағасы 
293,6 мың теңгеге к+терілді. С+й тіп бұл үйлер 
халыққа нақты баға сынан 2,75 есе қымбатқа 
сатылған. 2020 жылы азаматтардың тұрғын үй 
жағдайларын жақсарту үшін зейнетақы қорын-
дағы «артық» жинақтарын алуға рұқсат беріл-
генде, құрылыс компаниялары осыны сылтау 
етіп баспана бағасын тағы да күрт к+теріп 
жіберді. Былтыр әр шаршы метрдің +зіндік 
құны 122,1 мың теңге болды, ал үйдің нарықтағы 
бағасы әр шаршы метріне 307,6 мың теңгеге 
дейін +сті. Яғни, 2,52 есе қымбат. Бұл коэффи-
циент 2021 жылы да ұл ғайды. Биыл жаңадан 
салынған үйдің әр шаршы метрінің +зіндік 
құны 125 мың теңгеге, сатылым бағасы 339,9 
мың теңгеге баға ланды. Баспана бағасы нақты 
құ нынан 2,7 есе қымбатқа сатылған. Жоға-
рыдағы мысалдардан құры лыс компания-
ларының +здерінің табыстарын жылдан-жылға 
еселеп к+бейтіп отырғанын к+реміз. 

ҮЙДІҢ БАҒАСЫН К�ТЕРУГЕ 
ЕШ НЕГІЗ ЖОҚ

?лбетте, нарықтың +з заңы бар: тауар 
+ндірушілер мен қызмет к+рсетушілер оның 
бағасына әлдеқандай м+лшерде +здерінің кіріс 
сомасын да қоса есептейді. Бұл жылжымайтын 
мүлік нары ғына да қатысты. 

«Тұрғын үйді салған кезде ке ле сідей шы-
ғындар есептеледі: құрылыс материалдарының 
құны, жұмысшылардың жалақысы, жер 
учаскесінің бағасы және тағы сол сияқты. Осы 
факторлар үйдің түпкілікті бағалауына енгізіліп, 
әр шаршы метрдің +зіндік құнына әсер етеді. 
Сол арқылы еліміздегі үй бағасының қанша-
лықты шы найы екенін және құрылыс мате-
риалдарының қымбаттауы оған қаншалықты 
әсер еткенін анық тауға болады», – дейді 
жылжы май тын мүлік нарығы бойынша тәуел-
сіз сарапшы Ерғазы Мұсатаев. 

Оның айтуынша, тұрғын үй лердің +зіндік 
құны болмашы +скен жылдарда да құрылыс-

шылар нарықтағы бағаны тым шарық татып 
жіберген. Мұны +ткен жыл дардың статистикасы 
нақты к+р сете алады. Бұл +з кезегінде қайта-
лама нарықтағы және баспананы жалға беру 
нарығындағы бағалар дың артуына итермелейді. 
Сон дықтан қазіргі тұрғын үйлердің ба ғасы тым 
қымбат бағаланған. Егер шағын қалаларда ол 
біршама тұрақты деңгейде тұрса, ірі қала-
лардағы жылжымайтын мүліктің бағасы ұдайы 
артып келеді. 

«Алпауыт құрылыс компания ларының 
қолайлы жағдайды пай даланып, бағаны ойнату 
арқылы баю үстіне байи түскен. Ал жаңадан 
салынған үйлердің қымбаттауы құрылыс 
материалдары құнының +суінен де жоғары 
м+лшерде +сі ріліп к+рсетілген. Яғни, ол жыл-
жы майтын мүліктің түпкілікті құ нына дәл 
қазіргі деңгейдегідей қат ты әсер етті деуге еш 
негіз жоқ», – деді Ерғазы Мұсатаев.

Естеріңізге сала кетейік, елі міз де «Нұрлы 
жол» және «Бәйте рек» бағдарламалары шеңбе-
рінде құрылыс жұмыстары жүргізіле бас тағанда 
компания басшылары Үкі меттен жыл жы майтын 
мүліктің бағасын к+ теруді сұраған болатын. 
Құрылысшылар ода ғының мәлім деуінше, бұл 
қадам құрылыс ма териалдарының қымбат-
шылығына байланысты тұрғын үй тапшылы-
ғының алдын алып, бағаның одан ары бейберекет 
шарықтап кетуіне жол бермейді деген уәжді 
к+лденең тартқан. Алай да Сәулет және құрылыс 
ғы лыми-зерттеу институты сарапшы ларының 
айтуынша, арматура 30-40%-ға қымбаттағанда 
ол үйдің +зіндік құнының тек 2-3%-ға +суі не 
әсер ететін к+рінеді. Басқа құрылыс материал-
дары туралы да осыны айтуға болады. 

МАМАНДАРДЫҢ 
БОЛЖАМЫ К�ҢІЛ К�НШІТЕРЛІК ЕМЕС

«Коронавирус пандемиясы бас талғанда 
теңге бір сәтте құнсыз данып, ол жылжымайтын 
мүлік нарығын дағдарысқа ұшыратты. Алайда 
мемлекет құрылысшыларға шекті режимде 
жұмыс істеуге рұқсат бергендіктен құрылыс 
тоқ таған жоқ, компаниялар карантин кезеңінде 
қатты шығынға ұрын бады. Есесіне, карантин 
алынған нан кейін құрылыс ауқымы да едәуір 
артып, үй сатылымы, тіпті еселеп ұлғайды. Ал 
болашақта жыл жымайтын мүлік бағасының 
қымбаттауы немесе арзандауы бірқатар 

шарттарға байланысты болмақ: сұраныс, 
ұсыныс, қар жылық құралдардың қолданылуы 
және үйдің +зіндік құны. Сон дықтан оны дәл 
қазір тап басып айтуға болмайды», – деді BI 
Group сарапшысы Дәурен Айткенов.

Ал Қазақстан жылжымайтын мүлік феде-
рациясының президенті Ермек Мүсіреповтың 
айтуынша, элит, бизнес және комфорт сана-
тындағы үйлердің құрылысында импорттық 
материалдар біршама к+п болғандықтан, 
алдағы уақыт тарда олардың қымбаттай түсуі 
ықтимал. Ол доллар мен теңге ба ғамының 
арақатынасына да бай ланысты. Ал енді, эконом 
санат тағы үйлердің қымбаттауына еш негіз жоқ. 

«Себебі бұл үйлерге қатысты барлық мәмі-
лелер мемлекеттік бағ дарламалар шеңберінде 
суб сидияланған ипотекалық несиелер негізінде 
жүзеге асырылады. Ол екінші деңгейлі банктер 
мен тұр ғын үй бағдарламаларының опе ра-
торлары арқылы беріледі. Оның үстіне эконом 
санаттағы үйлердің құрылыс материалдарының 
80%-ы отандық +німдер. Сондықтан эконом 
санаттағы жылжымайтын мүлік жасанды түрде 
қолдан қым баттатылған. Қазірдің +зінде бұл 
үйлер нақты құнынан 5-10 мил лион теңгеге 
жоғары бағалан ған», – дейді Ермек Мүсірепов. 

К+п жылдар бойы үй сатылы мымен 
айналысып жүрген риэлтор ?йгерім Қаспақова 
Үкімет зейнет ақы қорындағы «артық» ақшаны 
алуға рұқсат берген сәттен бастап баспана 
құнының күрт +скенін айтады. Сондай-ақ 
жылжымайтын мүлік нарығындағы сауда-
саттық операциялары жазғы мерзімдерде 
«ұйқыға» кетіп, күзден бастап жаңа жылға дейін 
қайтадан «тірілетінін» жеткізді. Риэлтор доллар 
бағасы к+терілгенде сатушылар сонымен бірге 
үй бағасын да бірден к+теріп жібереді дейді. 

Қымбатшылыққа қарамастан жылжы-
майтын мүлік нарығында эконом санаттағы 
үйлерге деген сұраныс толастамайды. Xйткені 
баспанаға мұқтаж халық басқа амалы қалма-
ғандықтан осы қым бат тұрғынжайларды сатып 
алуға мәжбүр. Себебі біздің елде бас панаға 
мұқтаждық +те үлкен. Ин дустрия және инфра-
құрылымдық даму министрлігінің ақпараты 
бойынша, бүгінде республикада 1,5 миллион 
адам баспанаға зәру, одан б+лек 25 мыңға жуық 
отбасы тозығы жеткен, пайдалануға жа рамсыз 
апатты үйлерде тұрып жатыр. 

Баспана неге қымбат?
(Басы 1-бетте) 

Нұрлан ҚОСАЙ

?йтсе де, мамандар бүгінгі 
күннің +зінде-ақ 1000 МВт к+-
лемінде реттеу қуатының тап-
шы лығы сезіліп отыр ғанын ай-
та ды. Оның үстіне, электр 
тұтынудың ор таша к+рсеткіші 
2,4%-ға артқан. Мұның барлығы 
елі міздегі майнинг фермаларын 
орналастыру шара ла рымен бай-
ланысты болуы мүмкін. Xйткені 
Қазақстан биыл сәуір айында 
әлемдегі майнинг +ндірудегі 
үлесі 8,2%-ға жетіп, Қытай мен 
АҚШ-тан кейін үшінші орынға 
шыққан болатын.

МЕМЛЕКЕТТЕН 
К�МЕК ЖОҚ

Мамандар еліміздің электр 
же лілері кешеніне соңғы 15 
жыл да қажетті инвестиция лар-
дың болмауы олардың техноло-
гия лық жағынан да, жарақтануы 
жағынан да +те қатты тозуына 
алып келді деп санайды. Бұл 
саланың дамуына арнайы мем-
лекеттік бағдарламалардың бол-
мауы да үлкен кедергі болып 
отыр. Мәселен, «Нұрлы жол» 
мем лекеттік бағдарламасында 
жекеменшік электр желілері 
компанияларын реконструк-
циялау міндеттері қарастырыл-
маған. Сол себептен де, бұл са-
лаға мемлекеттен бір тиын да 
б+лініп отырған жоқ.

«Кеңес кезінен қалған ескі 
инфрақұрылымға +те мұқият 
қа рау керек. Бүгінде олар толық-
тай алмастыруды қажет етіп тұр. 
Еліміздегі жиілеп кеткен жа-
рықтың с+ніп қалу оқиғалары, 
электрмен жабдықтаудың тұ-
рақсыздығы қоғамда үлкен на-
разылық тудыратынын ұмытпау 
керек. Оны жергілікті компа-
ния лар да, атқарушы органдар 
да дұрыс түсініп отыр. Сон дық-
тан да мен келесідей шараларды 
қабылдауды ұсынамын: елі-
міздегі бірқатар энергоком па-
ниялар бастама к+теріп отыр-
ғандай, электр желілерін рекон-
с трукциялауды «Нұрлы жол» 
бағдарламасына енгізу керек 
немесе жаңадан ұлттық бағдар-
лама қабылдау қажет. Бүгінгі 
тығырықтан шығудың одан бас-
қа жолы жоқ. Мамандардың 
есеп теуінше, тозу деңгейі 80%-
ға жетіп тұрған бір +ңірдегі 
электр желілерін толықтай мо-
дернизациялау үшін алдағы 5 

жылда 80 млрд теңгеден астам 
қаржы керек екен. Бұл ең аз де-
генде қажет етілетін қаражат. 
Xйт кені мен мұнда жұмыс шы-
лардың еңбекақысын к+теру, 
арнайы техникалар паркін жа-
ңарту шығындарын қосып 
отыр ған жоқпын», – дейді «Қа-
зақ стан энергетика қауымдас-
тығының» еңбек сіңірген энер-
гетигі Жақып Хайрушев.

ТАРИФ ТЫҒЫРЫҚҚА 
ТІРЕП ТҰР

Осы уақытқа дейін бұл мә-
селенің бір шешімі ретінде та-
риф м+лшерін к+теру мүмкін-
дігін қарастырып келген бола-
тын. Тек пандемия уақытында 
тыйым салынғаны болмаса, 
сәуір, қазан – баға саясатын 
қайта қарайтын айлар. Соңғы 
рет елімізде биыл қаңтар айында 
таратушы компаниялар үшін, ал 
сәуір айында +ндіруші компа-
ниялар үшін тариф +сті. Бірақ 
ендігі кезекте жағдайдан шығу 
үшін тарифтің +зі де к+мектес-
пейтін сияқты.

«Тариф дегеніміз шынды-
ғында тұтынушыларды да, 
+ндірушілерді де тұйыққа тіреп 
тұр. Xйткені тарифті к+теру 
үшін қондырғылар мен жабдық-
тарды қалыпты жағдайға әкеліп, 
жолда ысырап болатын шығын-
дарды азайту керек. Ал оларды 
ж+ндеу үшін компанияларға 
қа ражат керек. Ондай ақшаны 
олар тек тарифті к+теру арқылы 
ғана таба алады. Биылдан бастап 
к+птеген энергокомпаниялар 
үшін шектік тариф қолданыла 
бастаған еді. Бірақ +кінішке 
қарай, негізгі қорды жаңалауға 
ықпал етіп алып отырған жоқ. 
Ал тұтынушылар қымбат та-
рифті уақытылы т+легенімен, 
жиі жарық +шіп, электр қуаты 
айырылып, лайықты қызмет ала 
алмай отыр. Сондықтан да 
электр  желілерін түбегейлі ауыс-
тыру керек», – дейді Haırýshev 
energy Telegram  каналының 
авторы, белгілі энергетик Жа-
қып Ғалиұлы.

Мамандардың айтуынша, 
егер тозып тұрған электр желі-
леріне тезірек модернизация 
жа салмаса, тез істен шығып, 
салдарынан энергия тапшылығы 
күрт +суі мүмкін. Ал апатты 
құрал-жабдықтардан жолда 
жоғалатын ресурс шығындары 
артып, бұл айналып келгенде 
тарифке қайта мінбек. Бұл – бар 
салмақ тағы да тұтынушының 
қалтасына түседі деген с+з.

Желісі ескі, тарифі 
өскен Қазақстан



ТАНЫМАЙТЫН АДАМ 
ТІРКЕУДЕ ТҰРЫПТЫ

Былтыр қызылордалық әріп-
тесіміз eGov.kz сайты арқылы құ-
жаттарын қарағанда бірнеше жыл-
дан бері тұрып келе жатқан үйінде 
�зі танымайтын басқа адамдардың 
тіркеуге алынғанын к�рген. Осыдан 
кейін ол электронды үкімет пор -
талына жиі кіріп, �з мәлі мет терін 
ұдайы тексеріп отыратын бол ған-
ды. Енді бір жолы алма тылық Азат 
осы сайт арқылы жеке анықтамаға 
сұраныс жіберген. Алайда �зінің 
емес, �зге біреудің жеке басының 
құпиясы болып саналатын анықта-
маны жібере салыпты. 

Астаналық үш баланың анасы 
Гүлайым Қырықбаева жолдасының 
атынан eGov.kz сайтына кіріп, 
қызмет алмақ болады. Алайда элек-
тронды үкіметте жолдасының 
атына бірінші қызы ғана жазылып, 
қалған екі қызы к�рсетілмеген. 

БЕЛГІСІЗ �ЙЕЛМЕН 
НЕКЕЛЕСКЕН

Ал күні кеше Шымкент тұрғы ны 
eGov-тан 16 жыл бойы белгісіз 
әйелмен некеде тұрғанын біліп, �з 

к�зіне �зі сенерін білмеген. «eGov 
қосымшасынан кездейсоқ к�ріп 
қалдым. Смартфоныма электронды 
үкімет бағдарламасын орнатқан 
едім. /зім туралы мәліметті ашып 
едім 2005 жылы Татьяна Васильев-
намен некеге тұрғанымды, тіпті ол 
әйел менің тегіме жазылып алға нын 
білдім», – дейді Алексей Николае-
вич. Он алты жыл бұрын �зінің 
сыртынан үйленіп алған әйелдің 
үстінен шағым түсірген Алексейдің 
жағдайына ұқсас оқиғалар элек-
тронды үкімет базасында жиі бола-
тынын айтқан адвокат Евгений 
Яворский: «Жа қында еGov порталы 
арқылы �з деректерін тексерген 
адам жүгінді. Сайтты қарап отырып, 
байқаусызда қайтыс болғаннан 
кейін донор ретінде ішкі ағзаларды 
беруге ке лісім бергенін к�зі шалып 
қалған. Бірақ ер адам іс жүзінде бұл 
жағ дайдан мүлдем бейхабар болған, 
ешқандай құжаттарға қол қойма-
ғанын айтады. Алайда сайтта донор 
болуға келіскені туралы белгі пайда 
болған. Осы жағдаймен айналыса 
бастағаннан кейін үлкен шу пайда 
болды. К�птеген қазақ стандық 
ерікті донорлыққа жа зылмағанын 
білу үшін электронды үкімет сайты-
на мақсатты түрде бар ғанын біле-
мін», – дейді. 

ҚАТЕЛІК ҚАЙТАЛАНСА, 
ТЕКСЕРІЛУІ ТИІС

Кибершабуылдарды зерттеу 
және талдау орталығының кибер-
қауіпсіздік бойынша сарапшысы 
Иван Филько: «Бұл мәселе біздің 
құзырымызда емес. Бірақ ақпа-
раттық қауіпсіздік маманы ретінде 
айтарым, бұл мәселе жүйенің 
ақаулығы деп айта алмаймын. 1 
миллион адамның арасында бір-екі 
жағдай болуы мүмкін, бірақ бұл 
үшін бүкіл жүйенің жұмысына 
күмән келтіруге ешқандай себеп 
жоқ. Бұл орайда статистикалық 
к�рсеткіштерге қарап шешім шы-
ғарған дұрыс болады. Егер мұндай 
қателіктер үнемі болса, онда бұл 
мәселені тексеру керек», – деген 

пікірін айтты. Оның айтуынша, бұл 
жерде электронды жүйедегі ке-
леңсіздіктен г�рі адамдардың 
алаяқтық әрекетін байқауға бола-
ды. Яғни, қазір азаматтар кез 
келген құжатты немесе мемлекет-
тік қызметті онлайн түрде алуына 
болады. Бұл орайда �тініш беруші 
басқа адамның электронды кілті 
арқылы алаяқтық әрекетке баруы 
мүмкін. Осылай деген Иван Филь-
ко «16 жыл бұрын АХАЖ б�лімін-
дегі құжаттарды рәсімдеу автомат-
тандырылмаған. Мүмкін, бұл әйел 
шын мәнінде арызданушы адам-
ның аты-ж�ніне ұқсас ер адаммен 
некеге тұрған болуы да мүмкін. 
Бізде аты-ж�ні бір-біріне ұқсас 
адам к�п. Сондықтан бұл мәселені 

құзырлы орындар егжей-тегжейлі 
тексеруі керек», – дейді. 

СЫБАЙЛАСТЫҚҚА 
СЕРВЕРДІҢ ҚАТЫСЫ ЖОҚ

ІT маманы Мейіржан Dуел-
ханұлы да бұл олқылықты ақпарат-
тық жүйеден емес, Халыққа қызмет 
к�рсету орталықтарындағы сыбай-
лас жемқорлық немесе ЭЦҚ кілті-
нің �зге адамдардың қолына тү-
суінен к�реді. «Осындай жағдайлар 
бұрыннан қайталанып жатыр. 
Мысалы, Алматыдағы үлкен жер 
телімі Шымкенттің арғы жағын-
дағы алыс елді мекендегі әйел 
адамның атына тіркелген. Ол кісі 
�зінің атында жер телімі мен Алма-
тыда к�птеген жылжымайтын 
мүлкі болғанын Халыққа қызмет 
к�рсету орталығында бір-ақ білген. 
Осы оқиғада қолында билігі бар, 
ықпалды тұлғалардың азаматтық 
үкімет, eGov қызметінде істейтін 
адамдармен сыбайласа әрекет ет-
кені байқалады. /йткені бұл 
жүйенің қателігі емес», – дейді ол. 
Айтуынша, ақпараттық жүйеде 
кемшілік жоқ емес. Бір мезетте 
бірнеше адам сайттың к�мегіне 
жүгінген кезде сервер істемей 
қалады. Бірақ ақпараттық жүйенің 
бір адамның атына бүкіл дүние-
мүлікті аударып болмаса біреуді 
біреуге үйлендіріп жіберетін 
мүмкіндігі жоқ. 

ЖЕМҚОРЛЫҚТЫҢ ИІСІ 
ШЫҚПАЙДЫ МА?

Шымкентте шыққан шикілікке 
дейін де eGov қызметіндегі талай 
былықтың беті ашылып келеді. 
Мысалы, қажет болған жағдайда 
кез келген қызметті оңай алып, 
керек құжатты қолға тигізуге ма-
мандардың �зі мүмкіндік жасап 
береді. 

Олай деуімізге себеп к�п. 
/йткені былтыр Сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы іс-қимыл агенттігі 
мемлекеттік сатып алулар саласын-
да заңды жиі бұзатын органдарды 
атаған кезде дәл осы электронды 
порталдың біраз былық-шылығын 
ашып берген еді. Превенция 
департаментінің аса маңызды істер 
ж�ніндегі офицері Айнагүл Кәрі-
пова сол кезде бүгінде арнайы 
электронды жүйе мемлекеттік са-
тып алулар саласындағы тәртіп 
бұзушылықтарды онлайн режимде 
к�руге мүмкіндік беретін мемле-
кеттік органдардың антирейтингі 
жасалғанын жеткізген. Сол анти-
рейтингте жемқорлық қаупі жо ғары 
к�рсеткішті «Азаматтарға ар налған 
үкімет» АҚ бастап тұр ғаны белгілі 
болды. Құзырлы органның берген 
мәліметінше, 2019 жылы бұл ком-
пания 37,7 миллиард теңгеге сатып 
алу �ткізеді. Осы ақшаның 70 
пайыз дан астамы бір к�зден тауар 
мен қызметті сатып алу арқылы 
иге рілген. Осы орайда электронды 
жүйе к�птеген тәртіпбұзушылықты 
анықтап, бағаны артық к�рсету 
жағдайлары бойынша бірқатар 
былықтың беті ашылғанды. Мә-
селен, осы ұйым ның мамандары 
А4 форматындағы кеңсе қағазын 
1 600-3 800 теңгеге сатып алады. Ал 
корпорацияның Шымкент қала-
сындағы филиалы қағаздың бір 
бумасын 4 334 теңгеге сатып алса, 
Түркістандағы филиал тура сондай 
қағазды 2 700 теңгеге алып жүрген. 

Бір с�збен айтқанда, электрон-
ды қызметтегі олқылықтың орнын 
толтыру үшін себепті серверден 
іздемей, сыбайластыққа қарсы 
ортақ жүйені қолға алған ж�н 
секілді. Екіншіден, ЭЦҚ кілтінің 
�зге адамдардың қолына түспеуін 
ұдайы есте ұстаған дұрыс. 

Былтыр�ы және биыл�ы екі 
жыл экология �ранымен �тті 
десек, жа�ылмаспыз. �о �ам-
да �орша�ан орта�а �а тысты 
�ан шама еле� еткізерлік елеу-
лі о�и�а болды, оларды� со�ы 
�ркенді �згерістерге әкел ді. 
Ел Президентіні� �зі осы 
та�ырыпта �аншама твит жа-
рия лады. Ендеше Экология 
министрі �аза�станда�ы е� 
танымал шенеунікке айналуы 
тиіс еді. Алайда әлеуметтік 
же лідегі �о�амды� пікір к�р-
сет кендей, азаматтарды� к�бі 
ми нистрді� аты-ж�нін де 
д�рыс еске т(сіре алмайтын 
бо лып шы�ты. 

БІТІСПЕС САЛАЛАРДЫ ҚАТАР 
БАСҚАРҒАН МИНИСТР

Мәжілістің құптауымен Мем-
лекет басшысы Қ.Тоқаев 9 қыр-
күйектегі Жарлығымен Мағзұм 
Мырзағалиевті Экология, геология 
және табиғи ресурстар министрі 
лауазымынан босатып, Энергетика 
министрі ретінде тағайындады. 
Осы ротацияға орай пікір білдірген 
сарапшылар мен саясаттану шы-
лардың пікірі бір арнада тоғысты, 
оны «ат айналып қазығын табар» 
деген қанатты с�збен түйіндеуге 
болады. Неге?

Қазақстанның мұнай-сервистік 
компанияларының одағы қыр-
күйек тің бірінші жексенбісінде 
той ланған Мұнайшылар күні қар-
саңында «Мұнай саласындағы ең 
беделді 50 тұлғаны» атады. Кезекті 
V рейтингте Мағзұм Мырзағалиев 
мықты мұнайшылардың бестігін 
тұйықтады. Ол осы рейтингте бір-
неше жыл қатарынан 5-орыннан 
к� рініп келеді. Бұл жерде қоршаған 
ортаны қорғауға жауапты министр-
дің мұнай-газ саласының беделді 
тұлғалары ортасында не істеп 
жүргені қайран қалдыруы мүмкін. 
Мағзұм Маратұлының кезінде 
мұнайшы болғаны қазіргі рейтинг-
ке әсер етпесі анық. С�йтсе, эколо-
гиялық ведомствода отырса да, ол 
мұнайшыларға қамқорлық жасап 
жүрген екен. 

«Мағзұм Мырзағалиевтің ко-
мандасы әзірлеген жаңа Экология-
лық кодекс 2021 жылғы қаңтарда 
қабылданды. Министрлік 2021-
2025 жылдарға арналған Геология 
саласын дамытудың ұлттық жоба-
сын әзірлеуге кірісті. Онда ш�гінді 
бассейндердің аз зерттелген мұнай-
газ әлеуетін анықтау, тау-кен �н ді-
рісі аудандарында «терең к�кжиек-
терді» зерттеу қарастырылған», – 
деп дәйектеді аталған одақ. 

Мағзұм Маратұлы, шынында да 
мұнай саласының маманы: 2010 
жылы отандық университетті мұ-
най-газ кен орнын игеру маман-
дығы бойынша бітірген. Еңбек 
жолын салалық Schlumberger/MI 
Drilling Fluids америкалық компа-
ниясында бастады, Теңіз кен ор-

нында жұмыс істеді. Одан кейін 
«ТеңізСервис» ЖШС-ін басқарды, 
«ҚазМұнайГаз» ұлттық компания-
сында ірі лауазымдарды атқарды. 
2013 жылы Мұнай және газ вице-
министрі, 2014 жылдан Энергетика 
вице-министрі болды. Содан 2019 
жылғы 17 маусымда Мемлекет 
басшысының Жарлығымен ол 
еліміздің бас экологі атанғанда 
сарапшылар қайран қалды. Бірақ 
бұл жерде таңданатын ештеңе 
жоқтай. Бұл ведомство �зара бітіс-
пес секторлардың басын қосады 
және тиісінше «Экология, геоло-
гия және табиғи ресурстар минис-
трлігі» аталады.

Рас, М.Мырзағалиев кеткен 
соң енді Президент Жолдауына сай 
табиғатты шикізаттан б�лу процесі 
жүрмек: Экология министрлігі 
құрамында Балық шаруашылығы, 
Орман шаруашылығы және жану-
арлар дүниесі, Экологиялық реттеу 
және бақылау, Су ресурстары ко-
митеті қалмақ. Ал геологиялық 
зерттеу, минералдық-шикізат ба-
засы, жер қойнауын ұтымды және 
кешенді пайдалану, жер қойнауын 
мембасқару мәселелері түңлігін 
жаңадан түретін ведомствоға кетеді 
деп күтіледі. 

Яғни, Мағзұм Мырзағалиев 
экология мен геология салаларын 
қатар басқарған соңғы министрдің 
бірі болмақ. Бас эколог қызметінде 
де мұнайшыларға қарасқан басшы 
бас энергетик ретінде мұнай-газ 
саласына оралып отыр.

СУ РЕСУРСТАРЫ САЛАСЫ 
ТОҚЫРАДЫ

Былайғы жұрт біле бермес, 
осы ның алдында М.Мырзағалиев-
тің де отставкасын талап еткен 
азаматтар мен блогерлер болды. 
Себебі осы ведомство су ресурста-
рына жауапты. Тіпті, климатты 
бақылайтын «Қазгидромет» те осы 
министрліктің құзырында. Алайда 
еліміздің бірнеше облысы былтыр 
және биыл қуаңшылыққа ұшырап, 

қаншама мал қырылғанда бұл ме-
морган қалыс қалды. Барлық 
ауырт палық әкімдер мен Ауыл 
ша руа шылығы министрлігіне түс-
ті, солар тоқпақ жеді, ақыры АШМ 
басшысы орынтағынан айырылды. 

Осы орайда «Экология минис-
трі ай қарап отырған ба? Неге құр-
ғақшылық кезеңі келе жатқанын 
алдын ала ғылыми болжап, ескерт-
пейді? Неге су ресурстарынан та-
рықпаудың тәсілдері мен жолда-
рын к�рсетпейді?» деген с�здер 
ес тілді. Қисыны бар. Біз ұмтылып 
отырған дамыған елдерде, мысалы 
АҚШ-тың қоршаған ортаны қор-
ғау агенттігі �з жұмысының ба сым-
дығы ретінде «сумен жаб дық тау 
жүйесін жаңғыртуды, ағын ды, 
ин дустриалдық суларды тазарту 
бағ дарламаларын» бекітті. Қазақ-
стан да инвесторлар мен экологтер 
біраздан нақты жобаларын ұсынып 
келе жатқанына қарамастан, ондай 
бағдарламалар жоқ. 

«Биылғы жыл басында Прези-
дент экология министрін қабыл да-
ған-тын. Онда вегетация мәселе-
лері с�з болғаны айтылды. Не нә-
тиже шықты? Жазда, ауыл шаруа-
шылығы дақылдарына ең қажет 
кезде су болмай қалды. Барлық 
жерде осы ресурстың тапшылығы 
сезілді. Dрине, суды үнемдеп жұм-
сау қажет. Бірақ су ресурстарын 
б�лу тәсілдерін қайта қарап, бұған 
объек тивті келу мәселесі де �те 
�зек ті. Қордаланған мәселе жетер-
лік. Сырдария �зенінің суы к�рші 
қос облыс арасында тең б�лінгені 
ж�н-ақ. Dйтпесе, мысалы Түркіс-
тан облысы «Достық» каналымен 
80, ал Қызылорда облысы 450 тек ше 
шақырым су алады», – дейді кәсіп-
кер, қоғам белсендісі Тұрсын бай 
Бердалиев.

Оның мәліметінше, егістік к�-
лемінде сонша айырмашылық жоқ: 
Қызылорда облысында – 183 мың 
гектар, ал Түркістан облысының 
Мақтаарал және Жетісай ауданда-
рында – 136 мың гектар. Содан 

түркістандық диқандар �ткір су 
тапшылығымен бетпе-бет келген.

Экология ведомствосы қол 
қусырып, қарап отырды деуге бол-
майды.  Биылғы 19  шілдеде 
М.Мырзағалиев /збекстанның су 
шаруашылығы министрі Шавкат 
Хамраевпен Ташкентте кездесіп, 
Сырдарияның орта және т�менгі 
ағысындағы суға қатысты ахуалды 
жақсартудың бірлескен шараларын 
талқылады. Келісс�з қорытынды-
сында министр сәл де болса ел 
мүд десін ілгерілете алды: «Достық» 
мем лекетаралық арнасы бойымен 
Мақтаарал, Жетісайдағы ауыл 
шаруашылығы �ндірушілеріне 
берілетін су 80-нен 100 текше метр/
секундқа дейін артты. 

МЫРЗАҒАЛИЕВ НЕСІМЕН 
МАҚТАНАДЫ?

Экология министрі болған 2,2 
жыл ішінде Мағзұм Мырзағалиев 
саланы жақсарту бағытында жаңа 
бастамаларын енгізуге тырысты. 
Мысалы, Түркістан облысында 
«К-19» магистральді каналын ци-
фрландыру бойынша пилоттық 
жоба іске асырылды. Жыл соңына 
дейін тағы 16 арна цифрландыры-
луы тиіс. /ткен жылы 53,5 мың 
гек тар суармалы жер айналымға 
ен гізілген, биыл тағы 78 мың гектар 
жоспарланып отыр. 12 апатты су 
қоймасы реконструкцияланып, 
пайдалануға берілді, 2021 жылы 
та ғы 8 су қоймасы қалпына келті-
ріледі. Мемлекет басшысы биылғы 
Жолдауында осы бағыттарда бір-
қа тар жаңа міндет қойды. Бірақ оны 
жаңа министр Серікқали Бре ке-
шевке жүзеге асыруға тура келеді.

Мырзағалиев мырзаның мақ-
та нышы: экологтермен, қоғам 
белсенділерімен бірлесіп, қор-
шаған ортаны жақсартуға арналған 
17 Жол картасы бекітілді. Бірқатар 
ірі компаниямен арада ауаны 
ластау шы заттар шығарындыларын 
азайту туралы келісімге келді. Елде 
80,5 млн ағаш отырғызылды және 

заң сыз кескендерге жаза қатай-
тылды.

Айтпақшы, браконьерлермен 
күрес дәл осы министр тұсында 
қар қын алды, пәрменді жүргізілді. 
Табиғатты жан сала қорғаған бір-
неше қорықшы қылмыскерлер 
қолынан зардап шекті. Министрлік 
оларды әлеуметтік қорғау шарала-
рын қолға алды. Сонымен бірге 
заңнама �згертіліп, браконьерлік 
үшін ең жоғарғы жаза бұған дейін-
гі 5 жылдан 12 жыл бас бостан-
дығынан айыруға дейін ұлғай-
тылды. 2020 жылы министрліктің 
инспекторлары киіктерге қатысты 
браконьерліктің 85 фактісін тірке-
ді. 727 киіктің �лексесі, 9 мың 743 
ақб�кен мүйізі тәркіленіпті. 71 
браконьер қылмыстық жаза тартты. 

Сонымен бірге кейбір қорық-
шы-инспектордың Қызыл кітапқа 
енген жан-жануарды аулауға �здері 
қатысатыны, бизнесті жолға қойып 
алғаны әшкереленіп, біраз жанжал 
болды. Бұл ретте министрлік елі-
міздің барлық аумағында киіктерді 
атуға шектеуді тек 2023 жылға дейін 
ұзартты. Содан кейін Қазақстанда 
ақб�кенді атуға ресми рұқсат етілуі 
де мүмкін. Себебі егіншілердің �зі 
карантин шектеулері кезінде басы 
�скен киіктердің егістік пен ша-
бын дықты таптап кетіп жатқанына 
шағымданды. Тұтастай алғанда, 
меморганның мәліметінше, 2 жыл 
ішінде Қазақстандағы киіктердің 
саны 334 мыңнан 842 мыңға дейін 
�сті.

Мырзағалиев тұсында, биыл 
жаңа Экологиялық кодекс, Waste 
to Energy қалдықтарды энергети-
калық кәдеге жарату тетігін енгізу 
ж�ніндегі заң және Балық шаруа-
шылығын дамытудың 2030 жылға 
дейінгі бағдарламасы қабылданды. 
Қоғамда біраз сыналған «Жануар-
ларға жауапкершілікпен қарау ту-
ралы» заң жобасы әзірленді. Сон-
дай-ақ жаңа Су кодексінің тұ жы-
рым дамасы және 2021-2025 жыл-
дарға арналған геология саласын 
да мытудың ұлттық жобасы дайын-
далған.

ЭКС-МИНИСТР НЕДЕН 
ҰЯЛУЫ КЕРЕК?

Сонымен бірге министр эколо-
гия мәселелерінде сауаты жетпей-
тін тұстар барын паш етіп, Мәжіліс 
Т�рағасы Нұрлан Нығматулиннің 
қатаң сынына ілікті. Оның ж�ні 
бар: гидрометеорологиялық эколо-
гия лық мониторингті дамыту бағ-
дар ламасына 2 миллиард теңге 
қо мақты ақша б�лінгеніне (бұрын-
ғыдан 25% �скен) қарамастан, 
министрлік атмосфералық ауаны 
бақылау бекеттерінің санын 146-
дан 140-қа қысқартып, индикатор-
ларды азайтып тастаған. 

Салдарынан тұрғындар ауаның 
улы түтінге б�гіп, денсаулыққа 
нұқ сан тигізіп жатқанына шағым-
данады, ал экологтер не оның құ-
рамын, не себебін дұрыс анықтай 
ал майды. М.Мырзағалиев қыс-
қартулар себебін түсіндіре алмады, 
онымен қоймай бағдарламаларды 
шатастырып алды. Нәтижесінде, 
ауаның жай-күйі туралы ақпарат 
беру орнына депутаттарға �зендерге 
жүргізілген мониторинг туралы 
әңгімеледі. Содан кейін парламент-

шілерге «ультиматум» қойды: егер 
бюджеттен қосымша ақша б�луді 
қолдаса, бұл индикаторларды 
жақсарту жұмыстары жүргізіледі. 

«Жоқ, біз қолдамаймыз! Бері 
қарашы, не үшін қолдауымыз ке-
рек? Не сандырақтап тұрсыз? Сіз-
ден �зендер мониторингін кім 
сұрады? Мәселе ауаның ластануы-
на мониторинг жүргізу туралы. 
Эко логия министрі бола тұра, 
екеуі нің айырмашылығын білмей-
сіз. Жеке секторда мұндай менед-
жер  лерді ешбір жерге жұмысқа 
алмайтындай етіп, қуып шығар 
еді», – деген Мәжіліс Т�рағасы ол 
Экология министрі ретінде «толық 
дәрменсіздігін к�рсетті» деп ба-
ғалады.

Есеп комитеті де атмосфералық 
ауаның ластануына мониторинг 
жүргізуді қамтамасыз ету ісі кері 
кеткенін әшкереледі. Салдарынан 
Мемлекет басшысына биылғы 
Жолдауында осы салада қайтадан 
міндет қоюға тура келді. Рас, оны 
орындаумен жаңа министр айна-
лысады. 

«Атамекен Эко» қорының т�-
рағасы, эко-амбассадор Арман 
Хай руллиннің байламынша, қор-
шаған ортаны қорғауға тиіс мемор-
ган, керісінше ірі кәсіпорындардың 
соның бүлдіруіне кең �ріс ашып 
берді. 

«Қазір Экология министрлігі 
жер қойнауын пайдаланушы ком-
паниялардың ауаны ластауына, 
эмиссиялауына тым к�п лимит-
шек береді. Бұл кәсіпорындарға 
халықтың денсаулығын ойламауы-
на, елемеуіне жол ашады, оларды 
ең озық қолжетімді технологиялар-
ды енгізуге ынталандырмайды. 
Мы салы, ТШО-ның І жартыжыл-
дықтағы шығарындылары іс 
жүзінде 28 073 мың тонна болды, 
министр осы мұнай алпауытына 
120 537 мың тонна лимит берген. 
Қа шағанды игеруші NCOC жар-
тыжылдықта �з лимитінің небәрі 
11,6 пайызын пайдаланған. Оған 
108 348 мың тонна затпен ауаны 
ластауға рұқсат етіп қойды. Атырау 
М/З-і сәйкес мерзімде 6 025 мың 
тонна улы зат шығарды, оған жы-
лына 20 123 залалды зат т�гуіне 
резерв ұсынылған», – дейді эколог.

Салдарынан Теміртауда жыл 
сайын қара қар жауатын болды. 
Барлық �зенде, тіпті елорданы екі 
жарып ағатын, символдық мәні бар 
Есілде де балық жаппай қырылды. 
/скеменде, Степногорда, �зге 
�нер кәсіптік қалаларда ауаның 
ластануына бақылау т�мендеп 
кетті. Салаға б�лінген ақша жыл 
сайын к�бейіп жатыр, тіпті ірі жер 
қойнауын пайдаланушылардан 
жи налатын эмиссия алымы мен 
айыппұлдар қоршаған ортаны жақ-
сартуға бағытталмақ. Бірақ оның 
қайтарымы к�рінбейді.

Мырзағалиевтің командасында 
вице-министр қызметін атқарған 
қазіргі министр Серікқали Бреке-
шев сала проблемаларымен жақсы 
таныс. Тек ол жаңа мандатын пай-
даланып, салада қордаланған, шын 
мәнінде күлімсі иісі қолқаны атқан 
былықтан арылуға қарым-қабілет, 
тегеурінді қимыл танытады деп 
сенеміз.

Елдос СЕНБАЙ
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Жадыра МҮСІЛІМ  

Жат деректі өзгерту қиын емес

Мырзағалиев эволюциясы: 
мұнайшы – эколог – энергетик

�азір жеке куәлік, мекенжай аны�тамасы, неке және (й 
��жатын компьютер ар�ылы eGov порталынан аламыз. Ал к(ні 
кеше мемлекеттік бас�аруды цифрландыруды� б�л �ызмет 
т(рлерін ресейлік Сбербанк компаниясыны� платформасына 
беру туралы айтылды. Алайда ол�ылы�ы к�п а�паратты� ж(йені 
к�рші елге жібергеннен не �тамыз? 1йткені �азіргі ж(йені� �зінен 
жиі шикілік шы�ады. 2немі тексеріп отырмаса, абайсызда 
әлдебіреуге донор болып кетуі� де, �мірі�де кездестірмеген 
адам�а «(йленіп» кетуі� де �ажап емес. 
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Айым БЕКТҰР

Жа�а о�у жылы басталып 
кетсе де, Солт�стік �аза�стан 
облысында�ы орта мектептерде 
ж�ндеу ж�мыстары ая�тал�ан 
жо�. О�ушылар к�рделі ж�ндеу 
ж�ріп жат�ан �имараттарда ша�-
тоза�ны� ортасында білім алу�а 
мәжб�р. Ал облысты� Білім бас-
�армасында�ылар ��рылыс ж�-
мыстары о�у процесіне кедергі 
келтірмейді деп отыр. 

Ресми мәлімет бойынша, алты мектеп 
оқу жылына дайын емес. Бұған қаржының 
кеш б�лінгені себеп. Барлық алты нысан 
бойынша бір ғана мердігер – шымкенттік 
«ГрадСтройСервис» ЖШС. Конкурс 
�ткізілгеннен кейін оның қорытындысы 
бойынша басқа қатысушының шағымы 
бір айдай Нұр-Сұлтан қаласындағы Мем-
лекеттік сатып алулар ж�ніндегі комитетте 
қаралған к�рінеді. Осы жайт қолб�геу 
болып, б�лінген қаржы тек маусым 
айының бас кезінде ғана келіп түскен. Ал 
ж�ндеу жұмыстары шілде айының ортасы 
ауған кезде ғана басталып, оны аяқтауға 
келісімшарт бойынша жарты жылдай 
уақыт берілген. Ендеше ж�ндеуді қараша 
айында аяқтауға тиіс құрылыс компания-
сының еш кінәсі жоқ. «ГрадСтройСервис» 
ЖШС қызметкері Мұқан Ордабеков құ-
ры лысшылар келісімшарт бойынша белгі-
ленген мерзімде жұмысқа кіріскенін алға 

тартады. Оның айтуынша, оларға 6-қара-
шаға дейін уақыт берілген, жұмыстар 
жос парлы түрде жүргізіліп жатыр. Алайда 
жағдайды түсінген құрылысшылар жұ мыс-
ты мерзімінен бұрын, яғни қыркүйек айы-
ның ішінде аяқтауға тырысып-ақ бағуда. 

Ж�нделіп жатқан Айыртау ауданын-
дағы Гусаков, Ақжар ауданындағы Май, 
Мағжан Жұмабаев ауданындағы Чистов 
және Полудин, Мамлют ауданындағы 
Андреев және Тайынша ауданындағы 
Амандық орта мектептерінде бас-аяғы 
800-ден астам бала білім нәрінен сусын-
дауда. Қазір олар сарт-сұрт етіп жүріп 
жатқан құрылыстың ортасында шаң-тозаң 
жұтып жүруге мәжбүр. 9рі мұғалімдер де 
шаң-тозаң мен үйілген жиһаздың орта-
сында уақытша ыңғайсыздыққа тап болып 
отыр. Олардың қауіпсіздік мәселесі назар-
дан тыс қалғанға ұқсайды. 

Ал облыстық Білім басқармасындағы 
шенеуніктер бұған қалыпты жағдай деп 
қарап, құрылыс жұмыстары балалардың 
оқуына еш кедергі келтіріп отырған жоқ 
дейді. «Биыл күрделі ж�ндеу жоспарланған 
42 мектептің 36-сы уақытында дайын 
болды. Алты білім ошағындағы жұмыстар 
қыркүйектің соңына дейін аяқталады. 
Қаржы кеш б�лінгендіктен, ж�ндеу жұ-
мыс тары кеш басталды. Бірақ бұл оқу 
про цесіне кедергі келтіріп отырған жоқ. 
Балалар сол ғимараттарда оқып жүр», – 
деді облыстық Білім басқармасы бас-
шысының міндетін атқарушы Татьяна 
Протопопова. 

КОНКУРС �ТКІЗУДЕ 
ОЛҚЫЛЫҚ БАР

Тайынша қаласындағы №4 орта мектеп 
директоры Айгүл Мұхаметқалиеваның 
пі кірінше, мектептерді ж�ндеу жұмыста-
ры на жарияланатын конкурсты �ткізуде 
олқы лықтар бар. «Жылда дәл осындай 
жағдайға тап боламыз. Ж�ндеу жұмыстары 
жаз ортасы ауғанда басталады да, кейде 
желтоқсан айына дейін жалғасады. Бұған 
мердігер кінәлі емес, себебі оларға осын-
дай мерзім беріледі. Меніңше, �ңірдегі 
мектептерді жергілікті құрылыс компа-
ния лары ж�ндегені дұрыс. Сондықтан 
кон курс жарияланған кезде ж�нделетін 
нысан мен құрылыс компаниясы орна-
ласқан мекенжайдың арасындағы қашық-
тық к�рсетілуі керек әрі 1-қыркүйекке 
дейін ғана мерзім белгіленуі тиіс. Cйткені 
алыстағы құрылыс компаниялары біздің 

�ңірге келіп, жергілікті жұмыссыздардың 
арасынан аз ақшаға жұмыс істеуге келі се-
тін адамдарды іздеп тапқанша біраз уақыт 
�тіп кетеді», – дейді Айгүл Ботақызы. 

Ресми дерек бойынша, алты мектепте 
ғана ж�ндеу жүріп жатыр делінгенімен, 
шын мәнісінде ондай мектептер саны 
жиырмадан асып жығылады. Мәселен, 
Ғабит Мүсірепов атындағы ауданға 
қарасты Рузаев, Червнонное, Тоқсан би, 
Аққайың ауданындағы Шағалалы, Айыр-
тау ауданындағы Имантау, Антоновка, 
Қызылжар ауданындағы Большая Ма-
лышка, Мамлют ауданындағы Андреевка, 
Афонькино ауылдарындағы мектептерде 
әлі құрылыс жұмыстары жүргізіліп жатқан 
к�рінеді. Соңғысындағы оқушылар сабақ 
жүріп жатқан кезде үстіңгі қабаттағы тарс-
тұрс дыбыс б�гет жасап отырғанын жа-
сырмайды. Ал шенеуніктер құрылыс жұ-
мыстары сабақтан тыс уақытта жүргізіле-
тінін айтып ант-су ішеді. Мұндағы ғима-
раттың шатыры, есік-терезесі, едені 
барлығы ауыстырылмақ. 40 жылдан бері 
ж�ндеу к�рмеген мектепке биыл 180 
миллион теңге б�лінген. Айналдырған 65 
оқушы мұнда екі ауысымда оқып жүр. 
Себебі бірінші қабат қана дайын. 
Компьютерлер қосылмаған. Спорт залы 
да жабық, денешынықтыру сабағы ашық 
аспан астында �ткізіледі. 

Мамлют ауданық білім б�лімінің 
басшысы Данияр Шәкенов бұған ата-
аналар түсіністікпен қарап отырғанын 
айтады. «Афонькино мен Андреевка 
мектептерін ж�ндеу бір мезгілде басталды. 
Екеуіндегі жағдай қазір бірдей. Балалардың 
қауіпсіздігі үшін тыйым салынған жерлерге 
арнайы белгілер қойылды. Сабақтар да, 
үзілістер де қысқартылды. Алдағы 2-3 
күннің ішінде екінші қабаттағы жұмыстар 
аяқталып, құрылысшылар үшінші қабатқа 
к�шсе, арқамыз кеңейер еді. Құрылыс 
жұмыстары кешкі және түнгі уақытта ғана 
жүргізіледі», – деді Данияр Шәкенов. 

Тайынша ауданындағы Амандық 
 мек тебінің оқушылары 7 шақырым қа-
шық тықта орналасқан Ильичевкаға қа-
тынап оқуға, ал Ғабит Мүсірепов атын-
дағы ауданға қарасты Рузаев орта мек-
тебінің оқушылары колледждің ескі ғи-
маратында білім нәрімен сусындауға 
мәжбүр болып отыр.

АУЫЛ МЕКТЕБІНІҢ МҰҢЫ К�П
Бұл – Солтүстік Қазақстан облысында 

жылда қайталанатын жағдай. Білім сала-
сына қатысты бұдан басқа да олқылықтар 

жетерлік. Мәселен, облыстық білім сала-
сында Сапаны қамтамасыз ету департа-
ментінің мәліметінше, мектеп оқушы-
ларын медициналық қызметпен қамта-
масыз етуде назар аударатын түйткіл бар. 
Кейбір мектепте медицина кабинеті 
мүл дем болмаса, басқаларында аурухана-
лармен келісімшарт жасалғанына қарамас-
тан, медицина кадрлары жоқ, ал кейбі-
реуінде штаттық кестеде медицина қыз-
меткерінің бірлігі мүлдем қарастырыл-
маған. Сондай-ақ балаларға ыстық тамақ 
ұйымдастырылмаған мектептер де бар. 
9сіресе, шалғайда орналасқан ауыл 
мектептерінде бала саны аз болғандықтан, 
жеке кәсіпкерлер олармен келісімшарт 
жасауға құлықсыз. 30-дан астам мектепте 
асхана мен буфет мүлдем жоқ. Бұл ереже 
бұзушылық болып саналады. Cйткені 
Үкімет қаулысына сәйкес әлеуетті жеткізіп 
беруші табылмаса, жергілікті бюджет 
есебінен аспаздар қарастырылуы қажет. 

70-тен астам мектептің негізгі ғима-
раты бейімделген б�лмелерде орналасқан. 
Он шақты мектептің пеші ғимараттың 
ішінде орналасқаны да талапқа қайшы. 
Біраз мектептің жылыту жүйесі күрделі 
ж�ндеуді қажет етеді. Т�бесінен су ағып 
жатқан мектептер қаншама?! 500-ден 
астам пән кабинеті тиісінше жабдық-
талмаған. Барлық мектепте компьютер 
болғанымен, интернеттің сапасы сын к�-
термейді. Сондай-ақ барлық білім ошақ-
тарында бейнебақылау орнатыл ғанымен, 
оның бәрі бірдей талап пен стан дартқа 
сәйкес деу қиын. Мектеп дә рет ханаларына 
қатысты түйткілдер бір т�бе: барлық білім 
мекемесінде жылы дәретхана жабдық-
талғанымен, кейбіреуіне кіру үшін бәрібір 
далаға шығу керек, 20 шақты мектепте 
биодәретхана орнатылған, тиісінше жаб-
дықталмаған, яғни унитазы, суы жоқ және 
күрделі ж�ндеуді қажет ететіндері бар-
шылық, жартысының жеке кабинкалары, 
тіпті қалқасы жоқ, балалар дың жынысына 
қарай б�лінбеген. Айта кету керек, мұндай 
мәселелердің барлығы негізінен шағын 
жинақты мектептерге тән. 

Осы және басқа да мәселелер шұғыл 
түрде шешуді қажет етеді. Жоғарыда атал-
ған алты мектепте қазір ж�ндеу жұмыстары 
«Ауыл – ел бесігі» бағдарламасы бойынша 
жүргізіліп жатыр. Ауыл шынымен де ел 
бесігі болса, ондағы білім ошақтарын елік-
тен осыншалық мүсәпір күй кешіп отыр? 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

САБАҚ ПЕН ҚҰРЫЛЫС ҚАТАР ЖҮРГІЗІЛЕДІ

Пандемия салқыны еліміздегі 
театр, мәдениет үйлеріне салқы-
нын тигізбей қойған жоқ. Бүкіл 
театр атаулы дағдарыстан шы-
ғудың, к�рерменмен байланыс 
жасаудың жолдарын жан-жақты 
қарастырып, онлайн форматқа 
к�шкен-ді. Тіпті, осы саланың 
жі лігін шағып, майын ішкендер-
дің �зі бұл ретте театр майталманы 
қанша жерден онлайн сұхбаттар 
мен спектакльдер ұсынылып 
жатқанымен, мұндай біржақты 
ұстанымның соңы к�рерменнен 
ажырап қалу қаупін туғызбай 
қоймайтынын, к�пшіліктің са-
насында «Қойылымды интернет 
арқылы к�ретін болсақ, онда 
театрға барып, әуре болудың қа-
жеті қанша?» деген ойдың алға 
озатынын жеткізген еді. Олардың 
уайымы «к�рермендер каран-
тиннен кейін онлайн спектакль-
дерге әбден үйреніп ала ма?» 
дейді. Театр сандық форматқа 
�туі керек екенін ешқайсысы 
жоққа шығармайды. Ендеше, 
қауіп неде? «Егер сандық фор-
матқа к�шетін болсақ, спектакль-
дің 70 пайыз сапасы жоғалады. 
К�пшілік к�рермен қойылымның 
тек сюжетімен ғана танысып, үс-
тіртін мағлұмат, жансыз әсер алуы 
мүмкін. Себебі театр �нері – 
к�рермен мен актер �зара энергия 
алмасатын орын» екенін айтып 
отыр театр майталмандары. 

К�РЕРМЕН 
АЗ БОЛСА ДА, 

ЖҰМЫС ІСТЕДІ
Жаңа маусымда бұл мәселе 

қалай шешімін таппақ? Алма-
тыдағы Ғ.Мүсірепов атындағы 
Жас�спірімдер мен балалар 
театры биылғы 76 маусымның 
шымылдығын «Махаббат, қызық 
мол жылдар» спектаклімен аш-

пақ. «Біздің театрда карантин 
талаптары сақталады. К�рерменге 
шектеу бар. 30-40 пайызға ғана 
рұқсат етілген. Аз к�рермен болса 
да, театр жұмысын тоқтатқан 
жоқ» дейді баспас�з қызметі. 

К�рермен де театрдан қол үзіп 
кете алмайды. Уақыт талабына 
қарай сандық форматқа к�шу де 
қажет шығар. Бірақ ол к�рерменге 
эстетикалық ләззат сыйлай ал-
масы анық. 

Мұхтар 9уезов атындағы ака-
демиялық драма театр директоры-
ның шығармашылық ж�ніндегі 
орынбасары, белгілі актер Жалғас 
Толғанбай: «Эпидемиологиялық 
ахуалдың құбылмалы болуына 
байланысты дәл қазір әлдене деп 
айту қиын. М.9уезов атындағы 
қазақ ұлттық драма театры 
96-мау сымын 13-қазанда М.9уе-
зовтің «Абай» спектаклімен ашу-
ды жоспарлап отыр. К�рермен-
дерімізді осы күні күтеміз. Кез 
келген жағдайда Қазақстанның, 
соның ішінде Алматы қаласының 
бас санитар дәрігерінің қаулы-
сына сай әрекет етеміз» деп отыр.

Ал Қалибек Қуанышбаев 
атындағы мемлекеттік академия-
лық қазақ музыкалық-драма 
театрының директоры Ернар Жұ-
матаев театр маусымын ашу 1 
қазан күніне жоспарланып 
отырғанын айтты. «Репертуарды 
бекіттік. 9зірге к�рерменге апта-
сына 4 күн (сәрсенбі, бей сенбі, 
жұма, сенбі күндері) қойылым-
дарымызды ұсынамыз. Қазан 
айының 20-21 күндері И.Штраус-
тың «Жарқанат» музыкалық ко-
медиясының тұсауы кесіледі. 
Режиссері – Қазақстанның еңбек 
сіңірген қайраткері Нұрлан Жұ-
маниязов. Кезінде к�рерменнің 
к�ңілінен шығып, бірақ деко-
рациялардың жарамсыздығына 
байланысты репертуардан алы-
нып тасталған «Айман-Шолпан» 
музыкалық комедиясын да қара-
ша айынан к�рерменге қайта 

ұсынуды ж�н к�рдік. Жаңа мау-
сымда біздің театр сахнасында 
Ғ.Мүсірепов атындағы қазақ 
мем лекеттік академиялық бала-
лар мен жас�спірімдер театры да 
�нер к�рсетеді. Алматыдан гас-
троль дік сапарға келетін театр 
ұжымы елордалық к�рерменге 
15-17 қазан күндері �з қойылым-
дарын ұсынады.Тәуелсіздікпен 
құрдас біздің театр ХХХІ мау-
сымын ашқалы жатқанымен, 
қараша айында 30 жылдығымызды 
атап �туге ниет бар» дейді. Театрда 
екі бірдей зал. Үлкен зал 600 
орын ға, кіші зал 200 орынға есеп-
тел ген. «Талаптар сақталады. 
Қа зіргі санитарлық талаптарға 
сәй кес, әрбір залдың тек 30 пайы-
зын ғана к�рерменге толтыра 
аламыз. Жұмыс күндері қойы-
лым дарымызға «жасыл» немесе 
«к�к» мәртебесі бар, ал демалыс 
күндері тек «жасыл» мәртебесі 
бар к�рерменді ғана кіргіземіз. 

Осы талап театр ұжымына да 
қойылған», – дейді директор. 

АКТЕРЛЕР САХНАНЫ 
САҒЫНАДЫ

Cткен жылы карантин күшей-
генімен, театрлар жұмысы тоқта-
ған жоқ. Мәселен, Нұр-Сұлтан-
дағы Жастар театры қызметкер-
лерін 20 пайызға дейін шектеген 
кезі болыпты. Аз болса да, қойы-
лымдарды тамашалауға к�рер-
мендер келеді. Актерлер де сах-
наны сағынады. Олар да қалыптан 
шығып кетпеуі керек. Сол үшін 
де театр қойылымын тоқтатқан 

жоқ. 9рине, к�рермендер санына 
шек теу қойылды. Тіпті, кейде бұл 
шектен асып кетсе, үйлеріне кері 
қайтарған кездер де болыпты. Бұл 
бір жағынан к�рерменнің дерт 
жұқтырып алмауының алдын алу 
болса, екінші жағынан – театрдың 
да жұмысын тоқтатпау. Осыдан 
бір жыл бұрын эпидемиялық 
ахуал күшейген тұста Нұр-Сұлтан 

қаласы әкімдігінің «Қуыршақ» 
театрының к�ркемдік жетекшісі, 
профессор Құралай Ешмұратова 
«карантин жалғаса беретін болса, 
«Қуыршақ» театрына қолдау 
қажет болады» деген екен. Оның 
себебі де бар: онлайн форматта 
спектакль к�рсету үшін арнайы 
құрал-жабдық керек. Cйткені 
қуыршақтар камераға арналып 
жасалмаған. Театр жетекшісі «Біз 
кішкентай к�рермендерімізді 
жоғалтсақ, драманың да керегі 
болмай қалады. Себебі олар ең 
алдымен осында театр �неріне 
тәрбиеленеді. Театр бесігі – қуыр-

шақ театры, бесікті сақтауымыз 
керек» деген еді. 

Бұл – ірі мегаполистегі жағ-
дай. Аймақтағы театрлар да тоқ-
тап қалса, әртістері де жұмыссыз 
қалары белгілі. Сол себепті де 
карантин талаптарын сақтай 
отырып, аз к�рермен келсе де, 
театрдағылар «жұмысты тоқтат-
пау керек» деп отыр. 

ҚЫЗМЕТКЕРЛЕР 
ҚЫСҚАРҒАН ЖОҚ

Карантин кезінде қуантарлық 
тағы бір жағдай – театр қызмет-
керлерінің қысқармауы. Соған 
сай жалақылары да уақытылы 
т�леніп тұрды. 9ртістердің к�бі 
�з үйінде дайындалды. Себебі 
әртістердің бабында болуы �те 
маңызды. Күнделікті онлайн ре-
жимде кездесіп, режиссер мен 
әртістер арасында тығыз қарым-
қатынас болғаны рас. Шынымен 
де пандемия кезеңінде мәдениет 
және спорт нысандары к�п жос-
парын �згертуге мәжбүр болды. 
Жоспарланған шаралардың к�п-
шілігі жаңа әрі тосын форматта 
�ткізілді. Cйткені мәдениет, 
сонымен қатар спорт мемлекеттік 
мекемелерінде жұмыс істейтін 
барлық қызметкер жалақысын, 
мемлекеттік кепілдік беретін 
преференциясын сақтап қалды.

Пандемия уақытында театр-
лар тоқырап қалмады ма деген 

сауал туындайтыны с�зсіз. 
«Театр лар тоқырап қалған жоқ, 
кейбірі тіпті түрленіп келеді. 2020 
жылы Абай атындағы қазақ 
мемлекеттік академиялық Опера 
және балет театры мен «Астана 
Опера» опера және балет театры 
ТМД елдерінің үздік опера және 
балет театрларының рейтингі сін-
де үздік 5 опера және балет театр-
ларының қатарына енді. Қазақ-
станның екі театры: Н.Бекежанов 
атындағы Қызылорда облыстық 
қазақ музыкалық-драма-театры 
мен С.Сейфуллин атындағы 
Қарағанды облыстық драма 
театрына Үкіметтің қаулысымен 
«Академиялық театр» мәртебесі 
берілді. Cткен жылы Нұр-Сұл-
тан қаласында Қ.Қуанышбаев 
атын дағы Қазақ мемлекеттік 
акаде миялық музыкалық драма 
театры жаңа ғимаратқа к�ш-
ті»,  – дейді Мәдениет және 
спорт минис трі нің кеңесшісі 
Ер лан Жұрынбаев. 

Бір нәрсе анық: пандемия 
кезінде әртістердің үйде отыруы 
шығармашылық ұжым �мірін, 
премьералар мен фестивальдер 
кестесін �згертті. Жаңа маусым 
театр қауымы үшін ешқандай 
кедергілерсіз, мамыражай қа лып-
та басталады деген үміт басым. 
9ртістер мен к�рерменнің қауы-
шатын күні алыс емес. Лайым, 
солай болғай!

Театр жаңа маусымға дайын, көрермен ше?
«Балапанды к�зде санайды» демекші, к�з айында театрлар да жа�а маусымын 

бастайды. Пандемия барлы� сала�а о�ай тиген жо�. Кинотеатрларды� дені жабылып 
�алды. Театр�а да к�рермен к�п бара бермейді. +йткені шектеу бар. Шектеу болмаса, 
дерт ж��тырып алу �аупі туындайды. К�рерменсіз театр – театр емес. Ендеше, биыл�ы 
маусымда карантин талаптары �алай са�талма�? Б�л шектеу театр, мәдениет �йлеріне 
зиянын тигізбей ме? 

Актерлер де сах наны сағынады. 
Олар да қалыптан шығып кетпеуі керек. 

Сол үшін де театр қойылымын тоқтатқан жоқ. 
�рине, к!рермендер санына шек теу қойылды. Тіпті, 

кейде бұл шектен асып кетсе, үйлеріне кері 
қайтарған кездер де  болыпты.
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АЙМАҚAI  YNQQ

Туыстарының айтуынша, жасы алпыс-
тан асқан егде адамды дәрігерлер жақын-
дарына хабарламастан, ауруханадан шы-
ға рып жіберген. Ал аудандық аурухана 
дә рі герлері науқасты шығаратындарын 
мар  құмның туыстарына алдын ала хабар-
ла  ған дарын айтып, ат-тонын ала қашып 
отыр. 

Хазиман Асқарқызы – Шортанды ауда-
ны Жолымбет ауылының тұрғыны. Ұлы 
Жәнібек Айдаубайдың айтуынша, 21 тамыз 
күні Шортанды аудандық аурухана сының 
қызметкерлері &здерінде емдей алмайты-
нын айтып, коронавируспен ауыр ған 
адамды Шортандыдан Аршалыға жедел 
жәрдем к&лігімен ж&нелткен. 

Білдей бір аудан орталығында неге нау-
қастың қабылданбағанын білмек бо лып, 
Шортанды аудандық ауруханасына хабар-

ластық. Аурухананың бас дәрігері туыста-
рына коронавируспен ауырған адам ды 
емдейтін арнайы орындардың, тіпті дәрі-
гер лерінің де жоғын айтты.

«Санитарлық нормаларға байланысты 
біздің ауруханада коронавирус науқас тарын 
қабылдайтын б&лім ашуға рұқсат берілген 
жоқ. Құрылыс нормалары және ережелеріне 
сәйкес келмейді екен. Соны мен қатар бізде 
инфекционист және реа ниматолог дәрігер-
лер де жоқ. Науқастарды Ақк&л, Аршалы 
және К&кшетау қала ла рына жібереміз. Бұл 
жолы да науқасты терапевт дәрігер Нүрия 
Туғанбаева мен Наталья Кулыгина есімді 
екі дәрігер Аршалыға апарып, аурухана 
дәрігерлеріне тапсырып, жатқызып кетті. 
Бізден ешқан дай ағаттық болған жоқ», – 
дейді Шор танды аудандық ауруханасының 
бас дәрігері Руслан Дүйсенұлы. 

Ал марқұмның ұлы анасының &ліміне 
Аршалы аудандық ауруханасының ұжымы 
тікелей себепкер болғанын айтып отыр. 

«Анамыздың қайғысы бәрімізді қатты 
есеңгіретіп кетті. Шортанды аудандық 
ауру ханасы коронавируспен ауырғанын 
анықтап, &здерінде емдей алмайтынын 
айтып, жедел жәрдеммен Аршалыға жет-
кізді. Анам Аршалы аудандық аурухана-
сына барғаннан кейін жағдайы күрт на-
шарлап, үш күн бойы жансақтау б&лі мін де 
комаға түсіп, оттегі аппаратына қосылған. 
Үш күннен кейін инфекциялық палатаға 
ауыстырылыпты. Қал-жағдайын білмек 
болып соңғы күндері хабар лас қанымызбен, 
еш ала алмай қойдық. Кезекші б&лімге де 
телефон шалып, анамның орысшаға шор-
қақ екенін айтып, телефонын қуаттап 
беруін &тіндік. Бірақ еш хабарсыз қалдық. 
6 қыркүйек күні бізге еш ескертпестен, 
ауруханадан шығарып жіберіпті. Сағат 
т&ртке таман халін білуге барғанда үш сағат 
бұрын шығарғандарын айтты. Жауапкер-
шіліктен жұрдай аурухана қызметкерлері 
комаға түсіп, ес-түсінен айырылған адамды 
қалайша жалғыз жіберді? Жолдың жиегінде 
тұрғанын бір адам к&рген. Бірақ одан кейін 
қанша іздегенімізбен, сол күйі таба алмай, 
енді, міне мәңгіге айырылып отырмыз», – 
дейді марқұмның ұлы Жәнібек Айдаубай. 

С&йтіп, үш күн бойы қырыққа жуық 
адам іздеген әйел орманның арасынан &лі 
табылды. Ал науқасты ауруханадан шығар-
ған аурухана басшылығы оның ақыл-есі 
дұрыстығын әрі туған-туысқандарына 
хабарлағандарын айтып ақталып отыр. 

«Науқастың туған-туыстарына жұма 
күні дүйсенбіде ауруханадан шығарыла-
тыны ескертілген. Жансақтау б&лімінде 
оттегінің т&мен сатурациясы болып, оттегі 
аппаратына қосылып жатты. Бірақ ол 
комада болған жоқ. Есін біліп, с&йлеп 
жатты. Үш күннен кейін инфекциялық па-
ла таға ауыстырылған. 6 қыркүйек күні 
емдеуші дәрігер ;йгерім Айғожа тексеріп, 

сағат 13.00 шамасында шығарылатынын 
айтқан. Бұл туралы туған-туысқандарына 
хабар берілді. Сағат бірде шығарыл ғаны-
мен, баласын күтетінін айтып, пала тасында 
жатқан. Асханаға барып тамағын да ішкен. 
Ешқандай ауытқу белгілері болған жоқ. Ал 
сағат 14.15-те баласы кел генін мейірбикеге 
айтып, ол есікке дейін пакетін к&теріп 
шығарып салды. Үш күн бойы іздеу шара-
ларына аурухана ұжымы да белсене атса-
лысты. Бүкіл орман-то ғайлар, к&шелердің 
бәрін түгел шол дық», – дейді Аршалы 
аудан дық аурухана сының бас дәрігері 
Альбина Николаевна. 

Оқиға бойынша Ақмола облысының 
Денсаулық сақтау басқармасы мен Ме ди-
циналық және фармацевтикалық бақылау 
комитетінің Ақмола облысы бойын ша 
департаменті басшыларымен тілдестік. Екі 
органның жауабы бір жер ден шықты.

«Қайғылы оқиғаға байланысты облыс-
тық Денсаулық сақтау басқармасы жұмыс 
тобын құрып, оған біздің департаменттің 
орынбасары да кірді. Қазір басқарма бас-
шысы мен департамент орынбасары бас-
таған топ Аршалы ауданында тексеріс жұ-
мыс тарын жүргізіп жатыр. Туған-туыс қан-
дарынан департаментке ешқандай шағым 
түскен жоқ. Аталған іс бойынша қылмыстық 
іс қозғалды. Барлығы тексеріс аяқталған 
соң белгілі болмақ», – дейді департамент 
бас шысының орынбасары Сүлеймен 
Увалиев. 

Оқиға бойынша Ақмола облысы По-
лиция департаментінен де ресми түсінік теме 
беруін сұрадық. Баспас&з қызметінің 
мәліметінше, Аршалы аудандық полиция 
б&ліміне 60 жастағы әйелдің 6 қыркүйек күні 
ауруханадан шығып кетіп, жоғалғаны туралы 
Ақк&л қаласында тұратын келіні арызданған. 

«Аталған дерек сотқа дейінгі бірыңғай 
тізілімде «Адамның жоғалуы» фактісі бо-
йынша тіркелді. Жедел іздестіру шаралары 
барысында полицейлер Аршалы кентінде 
орналасқан бейнебақылау камераларының 

жазбаларын тексеріп, Аршалы – Нұр-Сұл-
тан бағытындағы такси жүргізушілерінен 
сұрап, адам к&п жиналатын жерлерге сурет 
жапсырылған бағдарлар ілді. Аудандық 
полицияның жеке құрамы Ақбұлақ, Ижев-
ское, Аршалы кентін 6505 әскери б&лімінің 
атқыштар ротасының сарбаз дарымен бірге 
түгел сүзіп шықты. Мар құмның денесі үш 
күнен соң, 9 қыркүйекте вокзал ауданына 
егілген ағаштар арасынан табылды. Қазір 
сараптама жұмыстары жүргізіліп жатыр», – 
дейді Ақмола облысы Полиция департа-
мен тінің баспас&з қызметінің жетекшісі 
Гүлнәр Пинчук. 

Марқұмның туыстары дәрігерлердің 
айтқанына кереғар келетін бірнеше фактіні 
де алға тартып отыр. 

«Iзін Шортандыда деп ойлаған болуы 
керек, кезіккен к&лікке &зінің Жолымбет 
ауылына баратынын айтқан. Бұрын еш қа-
шан таныс емес жаққа &з бетімен бармаған. 
Қайда барса да, к&лікпен алып барып жүр-
дік. Ауруханадан шыққаннан кейін &з бе-
тімен кетіп қалуы ақыл-есінің сау шық па-
ғанын аңғартады. Бұрын ешқашан Ар ша-
лыға &з бетімен келіп те к&рген жоқ», – 
дейді ұлы Жәнібек Айдаубай. 

Сонымен, адам &лімі болған бұл оқи-
ғада аурухана басшылығы &здерінің сүттен 
ақ, судан таза екенін айтып ақталды. Ал 
марқұмның туыстарының уәжі б&лек. 
Оқиға бойынша қылмыстық іс қозғалып, 
құқық қорғаушылар мен облыстық Ден-
саулық сақтау басқармасы мен Медици-
налық және фармацевтикалық бақылау 
комитетінің мамандары тексеріс жүргізіп 
жатыр. Марқұмның туыстары әділдік бо-
лып, министрлік пен жауапты сала маман-
да рының тиісті шаралар қолданып, ісіне 
салғырт қарағандарды жауапқа тартса дей-
ді... Мәселе одан әрі де біздің бақы-
лауымызда болмақ... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Бұлай деп айтуға себеп те жоқ 
емес. Жайық &зені тартылып жа-
тыр десек те, қоры азайса да, әй-
теуір балық бар. Дегенмен балықты 
сақтауға және қорғауға жауапты 
құзырлы органдардың брако ньер-
лермен және балық қорын сақтау-
шылармен ым-жымы бір болуы 
келешекте Жайықты балықсыз 
қалдыру қаупі т&ніп тұрғандай. 

Айталық, Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл агенттігінің 
Атырау облысы бойынша депар та-
менті «Жайық-Каспий облыс ара-
лық бассейндік балық шаруашы-
лығы инспекциясы» РММ инс-
пек торларына қатысты пара алу 
фактісі, Солтүстік Каспийдің 
ерек ше қорғалатын табиғи ай-
мағына браконьерлерді кедергісіз 
&ткізгені және оларға «қамқор-
лығы» бойынша қылмыстық істі 
тергеп жатыр. 

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігінің Атырау об-
лысы бойынша департамент бас-
шысының бірінші орынбасары 
А.Мамыттың айтуынша, бұл бір 
ғана оқиға емес. Биыл сәуір айын-

да Атырау стансасындағы желілік 
полиция б&лімінің қызметкерлері 
теміржол вокзалында 4,6 келі бе-
кіре балығы салынған жүгі бар 
жо лаушыны анықтаған. Жолау шы-
дан қылмыстық жауапкер ші лікке 
тартпау үшін 50 мың теңге к& ле-
мінде пара алған полиция қыз мет-
керлері тұтылды. Бұл істің ақы ры 
полиция қызметкерлерін ата ғынан 
айырып, 1,7 млн теңге к& лемінде 
айыппұл салумен аяқталды. 

Ал былтыр аталмыш депар-
тамент мамандары Атырау об-
лысы Полиция департаментінің 
қызмет керін параға қатысты 
іспен әшке реледі. Ол кәсіпкерлік 
қызметті кедергісіз жүзеге асыр-
ғаны және жалпы «қамқорлығы» 
үшін ішінара балық аулаумен 
және сатумен айналысатын ЖШС 
директорынан 1,5 млн теңге к&ле-
мінде пара ал ған. Жасаған қыл-
мыстық іс үшін Полиция депар-
таментінің қыз меткері 3 жыл 6 ай 
бас бостанды ғынан, мемлекеттік 
қызмет атқару құқығынан және 
әскери шенінен айырылды. 

Міне, бекіре тұқымдас балық-

тарды қорғайды деп сенген жауап-
ты органдар тарапынан болып 
жатқан жағдайлар осындай. 

Елімізде барлық балықтың 30 
па йызы Жайық-Каспий бас  сейнін-
 де ауланады. Бұл дегеніңіз – ба лық 
аулаудан Атырау &ңірі к&ш бас тап 
тұр деген с&з. 2021-2030 жыл дарға 
арналған Балық ша руашылығын 
дамытудың &ңірлік бағдарламасы 
жүзеге асса, тауарлы балық &сіру 
к&лемі 15 мың тоннаға, балық 
&німін экспорттау к&лемі 25 мың 
тоннаға артады. Ал Жайық-
Каспий бассейнінде кәсіптік ба-
лық аулау к&лемі 1,5 есеге к&бейіп, 
жылына 25 мың тоннаны құрамақ. 

Келешекке үмітпен қараған 
ж&н, бірақ балықты аулаудан г&рі 
&сіруге басымдық беріп отырған 
Балық шаруашылығы басқарма-
сының жобасы басталмай жатып 
құлдырауға ұшырап кетпесе болды. 
Себебі жоғарыда жазғандай, оқи-
ғалар күнделікті қайталанбай жат-
қанына ешкім кепілдік бермейді. 

Тұрсын ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ,
Атырау облысы 

ПРЕЗИДЕНТ САПАРБАЕВҚА ҚАНДАЙ 
ТАПСЫРМА БЕРДІ?

Жасыратыны жоқ, Жамбыл дағы жарылыстың 
«жарасы» бүгін-ертең жазылмайтыны анық. Себебі 
екі жыл бұрын болған Қордай қақтығысынан жұрт 
енді есін жия бастағанда бұл апат «жығылғанға жұ-
дырық» болды. Оған қоса, әлем дік пандемия аға-
йынды әбігерге салып, &лім-жітім к&бейіп жатқан да 
жұрт не істерін білмей абдырап қалды. ;сіресе, әскери 
б&лімге жа қын орналасқан Қайнар ауы лының тұр-
ғындары қираған үйлері қайта қалпына келтірілгенше 
«шатырда» түнеп, Үкіметке үмітті к&збен қарап отыр. 

Бейсенбі күні Жамбыл облы сы ның әкімі Бердібек 
Сапарбаев Мемлекет басшысы Қасым-Жо март То қаев-
қа телефон арқылы есеп беріп, апат салдарымен күресу 
жұмыстарын баян етті. Аймақ бас шысының есебіне 
сүйенсек, жары лыстан 106 тұрғын үй, 12 ком мер-
циялық, 4 әлеуметтік нысан, бар лығы 122 жылжы-
майтын мүлік за қымданған. Осы нысандарды қал пына 
келтіру үшін 12 мекеме, 23 техника және 185 жұ мысшы 
жұмылдырылған. Бердібек Маш бек ұлы Пре зидентке 
қазір 62 тұр ғын үй ж&нделгенін, ал жалпы қал пына 
келтіру жұмыстары 10 қа ра шаға дейін аяқта латынын 
мә лім деді. Ал Жібек жолы ауылын дағы қира ған №5 
орта мектептің орнына жаңа білім нысаны салынбақ. 

Жаралыларға келсек, 26 адам стационарда емделіп 
жатыр. Олар дың 15-і әскери госпитальде. Ем де ліп 
жатқандар т&тенше жағдай лар, полиция қызметкер-
лері мен әскерилер екенін айтты.

 
ЖАРАЛЫЛАРДЫҢ САНЫНАН 

КІМ ЖАҢЫЛЫП ОТЫР?
Жалпы, т&тенше жағдай бол ғанда статистика 

«сүрініп», сандар сандырақтап кететіні бар. К&п 
жағдайда мамандар жаралылар мен қаза тапқандардың 
нақты са нына жете алмай жатқанда осын дай келеңсіз-
діктер болады. Жам был облысының әкімі Бердібек 
Сапарбаев Президент алдында есеп бергеннен кейін 
де осындай кикілжің туды. К&пшілік ауруха нада жат-
қан жаралылардың саны облыс әкімі Мемлекет бас-
шысына берген есебіндегі сандар мен ар найы құрылған 
штаб таратқан ақ паратпен сай келмейтінін алға тартып, 
шулап кетті. Тіпті, «Са парбаевты әдейі саннан жаңыл-
дырды» дегендер де табылды. Алайда «Оңтүстік» &ңір-
лік қолбас шылығының баспас&з қыз меті жарылыстан 
кейін 22 сарбаз әске ри госпитальге, ал 10 адам қалалық 
ауруханаға түскені туралы толық тыру берді. ;скерилер 
қатарында қаза тапқандардың саны алтау. Кіші сержант 
Бауыржан Даутбаев із-түссіз жоғалғандардың қатарын-
да. Ал қалалық ауруханада жатқан сарбаздардың 

барлығы әскери госпитальге к&шірілген. Дәл қазір 
әскери емханада бес адам ем қабылдап жатыр. Оның 
үшеуі «Оң түстік» &ңірлік қолбасшылығының сар-
баздары болса, екеуі әскери прокуратураның қыз-
меткерлері. Бір сарбаз жара қатына байланысты шұғыл 
түрде Алматы қаласындағы әскери ауруханаға ауыс-
тырылған. Міне, осындай анықтама берген «Оңтүстік» 
&ңірлік қолбасшылы ғының баспас&з қыз меті 
&здерінің салаларына қатысты жаралылар мен қаза 
тапқандардың саны нақты екенін к&рсетті. Ал облыс 
әкімінің есебіндегі сандар мен арнайы құрылған 
штабтағы мәлі меттің сәйкес келмейтініне қатыс ты 
облыс әкімдігі әзірге ресми ақпарат берген жоқ. 

#РТ С#НДІРУШІЛЕР ЕСКІ ЖАБДЫҚТАРМЕН 
ЖҰМЫС ІСТЕУГЕ М'ЖБҮР 

Байзақтағы жарылыстан кейін түрлі сала маман-
дары ойын ортаға салып, пікір білдірді. Ал Сенат 
депутаты Бекболат Орынбеков қайғылы оқиғаға 
қатысты т&тенше жағдайлар қызметінің осал тұста рын 
анықтағанын айтып, сала жұ  мысын қатаң сынға алды. 
Депу таттың с&зіне сүйенсек, қала мен облыстағы &рт 
с&ндіру станса ларының саны, сондай-ақ кезекші қа-
рауылдың жауынгерлік есебі мен жеке құрамының 
штат саны нормаға сай келмейді екен. Сон дай-ақ се-
натор &рт-құтқару тех никасы мен жабдықтарды са тып 
алуға ақшаның б&лінбеуінен құт қа рушылар ескі жаб-
дықтармен жұ мыс істеуге мәжбүр болғанын айтады. 

«Жамбыл облысында &рт с&н д іру қызметінің 
автотехника паркі 136 дананы құрайды. Баланста бар 
авток&ліктің 26-сы ескірген тех ника, оның пайдалану 
мерзімі 20 жылдан асады. Бұдан басқа, Бай зақ 
ауданында т&тенше жағдайды жою кезінде 18 дана &рт 
с&ндіру тех никасы жарамсыз болып қал ғанын атап 
&ту қажет», – дейді Бекболат Орынбеков.

Осылайша, ойын &ріп, пікірі мен пайымын біл дір-
ген сенатор т&тенше жағдайлар қызметіне түбе гей лі 
талдау жүргізіп, жүйелі шаралар қабылдауды ұсынды. 

P.S. 'рине, «байыбына бармай байбалам салудан» 
аулақпыз. Алайда Байзақтағы жарылыс біраз мәселені 
су бетіне қалқып шығарғаны анық. Енді бұдан ел Үкіметі 
қандай сабақ шығаратыны белгісіз. Бір анығы, еліміз 
әскери қоймаларға келгенде т<тенше жағдайға дайын 
емес екенін екінші мәрте к<рсетіп қойды. Ендігі тілек 
жамбылдықтар бастан кешкен жағдайды <згелер 
к<рмесе игі...

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

Жыл басынан бері �ы-
зылорда облысында �ыз-
мет к�рсету талаптарын 
б�з�ан мемлекеттік орган-
ны� басшыларына жалпы 
сомасы 393 мы� 795 те�ге 
��райтын 10 әкімшілік 
айып п�л салын�ан. 

Айыппұл арқалаған басшы-
лардың қатарында кент әкімі, 
аудандық б&лім басшыларынан 
бастап облыстық басқарма бас-
шысы мен Қызылорда қаласының 
басшылығы да бар.

Мемлекеттік қызметтерді 
к&р  сету барысында кездесетін 
заң  бұ зушылықтардың негізгі се-
бебі – мерзімдерді сақтамау және 
қызмет к&рсетуден негізсіз бас 
тарту.

Жер учаскесінің нысаналы 
мақ сатын &згертуге шешім берудің 
мер     зімін бұзғаны үшін Қызылорда 
қа ласы әкімінің міндетін атқарған 
ке зінде қазіргі әкім орынбасары 

Бек тас Нуридиновке 3 әкімшілік 
хат тама толтырылып, айыппұл 
салынған.

Сондай-ақ жер учаскелерін 
қалыптастыру ж&нінде жерге ор-
наластыру жобаларын бекіту қыз-
метінің тәртібі мен мерзімін бұзға-
ны үшін облыстық Жер қатынас-
тары басқармасының басшысы 
2 рет әкімшілік айыппұл т&леген.

Бұдан басқа, Жаңақорған ауда-
нының сәулет, қала құрылысы 
және құрылыс б&лімінің басшысы 
мемлекеттік қызметті к&рсету 
мерзімдерін үш ай ішінде екі рет 
бұзып, айыппұл арқалаған.

– Жыл басынан бері Қызыл-
орда облысында мемлекеттік к&р-
сетілетін қызметтер саласындағы 
заңнама талаптарын бұзғаны үшін 
әкімшілік жауапкершілікке тар-
тылғандар саны &ткен жылдың 
ұқсас кезеңімен салыстырғанда екі 
есе артқан. Департамент мемле кет-
 тік к&рсетілетін қызметтер к&р сету 
саласына бағалау және бақылау 
жүргізетін уәкілетті орган ретінде 

ай сайын мемлекеттік ор гандармен 
к&рсетілетін қыз мет терге тұрақты 
түрде мониторинг жүргізіп, бұзу-
шылықтарды анық тап, жауапты 
тұлғаларды әкімшілік және тәр тіп-
тік жауапкершілікке тартып оты-
рады, – дейді Мемлекеттік қыз мет 
істері агенттігінің Қызыл орда 
облысы бойынша департа ментінің 
басшысы Рафхат Бисенов.

Айта кету керек, мемлекеттік 
қызметтерді к&рсету барысында 
заңбұзушылықтарға жол бергені 
үшін &ткен жылы 12 әкімшілік 
хаттама толтырылып, 437 мың 257 
теңге &ндірілген екен. Соның 
ішінде Қызылорда қалалық сәулет 
және қала құрылысы б&лімінің 
бас шысы 4 рет, Қызылорда облы-
сы ның Табиғи ресурстар және та-
биғат пайдалануды реттеу басқар-
масы ның б&лім басшысы 3 рет 
әкімшілік  жауапкершілікке 
тартылған.

Ерқанат С'РСЕНБАЙҰЛЫ,
Қызылорда облысы

Ауруханадан шығарылған науқас өліміне кім кінәлі?

Қызылорда шенеуніктері 
жиі тәртіп бұзады

Айды�-к!нні� аманында А�мола облысы Аршалы ауданды� 
ауруханасынан коронавируспен ауырып шы��ан әйел �шты-к!йлі 
жо�алды. Ту�ан-туыстары, ауданды� полицияны� жеке ��рамы, сондай-
а� еріктілер бірнеше к!н бойы табанынан таусыла іздегенімен, еш 
нәтиже болма�ан. Мар��мны� денесі ара�а !ш к!н салып, Аршалы 
кентіні� ма�ында�ы талдарды� арасынан табылды. 

Жамбылдағы 
жарылыстың «жарасы»

 Жамбыл облысы Байза� ауданында�ы әскери б�лімдегі о�-дәрі �оймасыны� жарылуы 
б!гін болып, ерте� �мытылар �ор�ынышты т!с емес екенін �алы� б��ара ��ынды. Арыстан 
кейін �айталанып отыр�ан апат �зге ��ірдегі а�айынны� да !рейін еселей т!сті. Еліміздегі 
әскери б�лімдерге жа�ын орналас�ан ауылдарда�ы ж�ртшылы� «Жамбылда�ы жа�дай 
бізде де �айталануы м!мкін бе?» деген оймен ала�дай бастады. +кімет �з кезегінде бәрі 
ба�ылауда екеніне сендіріп отыр. 

Инспектор браконьерге 
«қамқор» 

Атырау – айма�ы м�найымен бірге 
балы�ымен де танымал ��ір. Бекіре т��ым-
дас балы�тарды� бірнеше т!рі экспорттал�ан 
айма�та балы�ты мемлекет тарапынан 
�олдан �сіруге �аражат б�лініп отыр. 
Атырауда�ы екі балы� зауытынан Жайы� 
�зеніне 7 млн-нан аса шаба� жіберіледі. 
Осылайша, ба�алы балы�ты �олдан �сіру 
жол�а �ойылып, мамандарды� ма�дай 
терімен жойылып кетпей т�р�ан балы�тарды 
�ор�аушы органдарды� �здері ��рту�а жол 
беріп отыр...



Таяуда дзюдодан Токио 
Олимпиадасыны� �ола ж�л-
дегері Елдос Сметовпен ә�-
гі мелесуді� сәті т�сті. Ел 
ма� танышына айнал#ан та-
нымал спортшы т$рткіл д�-
ние к$з тіккен әлемдік дода-
дан ал#ан әсерімен б$лісті. 
Ендеше Елдоспен бол#ан 
с& х батымызды назар ла-
ры�ыз#а &сынамыз. 

– Елдос, сіз Токиодағы ХХХІІ 
жазғы Олимпиада ойындарында ел 
қоржынына алғашқы қола медаль-
ді сыйладыңыз. Осылайша, қата-
рынан екі Олимпиадада жүлдегер 
атандыңыз. Қандай сезімде бол-
дыңыз? Жапония жерінде %ткен 
т%ртжылдықтың басты додасын 
қысқаша қорытындылап %тсеңіз. 

– Бұл менің екінші Олимпиа-
дам болғандықтан, оның үстіне 
Р и о д а  к ү м і с  а л ғ а н д ы қ т а н , 
Токиоға Олимпиада алтынын 
ала мын деген мақсатпен бардым. 
Бірақ Олимп шыңын бағындыру 
осы жолы да бұйырмады. Десе де, 
бұл қола жүлденің мен үшін орны 
б"лек. Ең бастысы, күншығыс 
еліндегі дүбірлі додадан соң маған 
деген халықтың қошеметі, сый-
құрметі артпаса кеміген жоқ. Ті-
леулес болған жандардың бәрі 
ал тынға бергісіз қола жүлдені 
ен шіледік деп қуанды, құттық-
тады. Осындай жанкүйерлерім 
мен жанашырларым барда мен де 
ешқашан қолдаусыз қалмайты-
ным ды сезіндім. Жарыс алдында 
да мұндай жетістікке қол жеткі-
зетініме, Токио т"рінен жүлдемен 
оралатыныма сенімді болдым 
және сендім. Марапаттау рәсі-
мінде жүлдегерлер қатарынан 
к"рінгенімде кеудемді қуаныш 
кернеді. 

– Жартылай финалда екі дүркін 
әлем чемпионы Такатомен кез-
дестіңіз. Он минуттан артық уа-
қытқа созылған белдесу жапония-
лық балуанның жеңісімен аяқ тал-
ды. Сол кездесуге тоқталайықшы. 
Жеңіс тұрғынынан к%рінуге не 
жетіспеді? 

– Маған ол белдесуде такти-
калық тұрғыдан да, физикалық 

жағынан да аса қатты қиын 
болған жоқ. Қалай десем болады, 
Такато екеуміз бұған дейін бірне-
ше рет белдескен соң бір-бірімізді 
әбден зерттеп, толық танып 
алдық. Сондықтан әп дегеннен 
ол менің шабуылдарыма тойта-
рыс берді, мен де оның шабуыл-
дарына лайықты түрде жауап 
қаттым. Сол себепті кездесу де 
ұзақ қа созылды. Жарыс қоры-
тын дысы бойынша қарсыласым 
жеңімпаз атанды. Бірақ мен 
жеңілісіме еш "кін беймін. Бұл да 
мен үшін үлкен тәжірибе болды 
десем болады. 

– Елге келгенде отандас та-
рыңыз қалай қарсы алды? Мемле-
кет тарапынан қандай қолдау 
к%р сетілді? Маңғыстаулықтар да 
ерекше сый-құрмет танытқан екен. 

– Елге келе сала әуежайдан бір 
топ жанкүйерім, жақындарым 
мен жанашырларым құрмет-
қошеметпен күтіп алды. Темір 
тұлпардың кілтін қолыма ұстатты. 
Еңбегімізді бағалап, осыншама 
сый-құрмет к"рсеткені мерейімді 
тасытып, қуанышқа кенелтіп, 
мені одан сайын жігерлендіре түс-
ті. Сіздерге к"п рақмет. Арқасүйер 
халқымның арқасында елдің ба-

ласына айналып отырмын. Мені, 
отбасымды қуанышқа б"леп, 
теңдессіз сый-сияпатты арнап, 
ілтипат к"рсетіп жатқандарыңызға 
мың алғыс. 1сіресе, Маңғыстау 
жұртының қонақжайлығына 
ерек ше риза болдым. Ақтауға 
келгенде құшағын жайып қарсы 
алған 1діл Бейсенқұл ағайыма, 
оның шәкірттері Айбек пен 
Мирасқа ризашылығымды білдір-
гім келеді. Ақтаудан үйдің кілтін 
қолыма табыстап, теңіз жағасынан 
жер телімін сыйлады. Бұл тұста 
мемлекеттен де үлкен қолдау 
к"рсе тілгенін айта кеткен ж"н. 
Қазақ стан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаевтың Жарлығымен 
«ІІІ дәрежелі Барыс» орденімен 
марапатталдым. 5зге де жүлдегер 
спорт шыларға құрмет к"рсетілді. 
Бізді қандай жағдай және нәтиже 
болмасын қолдап, үнемі демеп 
отырған Мемлекет басшысына, 
халқыма дән ризамын. Токио 
Олимпиадасы тарих қойнауына 
кетті. Президентіміз айтқандай, 
бұл Олимпиада біздің келесі 
кезеңге бүгіннен бастап қамдануға 
және ел спортына аса назар ау да-
руға себепкер болды. Кәсіби 
спорт шылар бұл тұрғыда к"п ұза-
май жаңа олимпиадалық циклге 
дайындықты бастайды. Осыған 
орай мен де жақында жақсы жаңа-
лығыммен б"лісетін боламын. 

– Сіздің басты арманыңыз – 
Олимпиада алтынын алу екенін 
к%пшілік жақсы біледі. Сол арманға 
қол жеткізу үшін 2024 жылы %тетін 
Париж Олимпиадасына барасыз 
ба? Алдағы мақсат-жоспарыңыз 
қандай? 

– Алдағы мақсат-жоспарым 
туралы айту әлі ерте деп ойлай-
мын. Қазір үлкен жарыстан соң 
сәл үзіліс алып, тынығудамын. 
Біраз уақыт "ткен соң бәрін асық-
пай таразылап, Париж Олимпиа-
дасына бару-бармау ж"нінде 
нақты шешім қабылдаймын. Сол 
кезде бұл сұрақтың да жауабын 
біле жатарсыздар. 1зірге аман-
дықта жүздескенше дегім келеді. 

– 5ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

Абылайхан ЖҰМАШ

Н&р-С&лтан �аласында ал#аш рет 
жол �оз#алысын реттейтін инно ва ция-
лы� �&ралдарды тестілеу басталды.

Елорда әкімдігінің хабарлауынша, қала 
қиы лыстарында жарығы бар жаяу жүр гінші-
лер бағдаршамы қолданылады. SWARCO 
"ндірушісінің жаңа бағдаршамы әдеттегі 
ды быстық функцияны толықтыратын бола-
ды. Енді бағдаршамның қызыл жарығы тро-
туарға да түседі,  тиісінше жаяу жүргін ші лер-
 дің смартфонының дисплейіне де ша ғы-
лысатын болады.

Жаяу жүргіншілер бағдаршамы жердегі 
жарықтандыру функциясын орындап қана 
қоймайды. Сондай-ақ екі к"зін  телефоннан 
алмайтын жастардың  назарын аударады. 
Осылайша, жаяу жүргіншілердің қауіпсіз-
дігіне айтарлықтай үлес қосады.

Дәлірек айтқанда, жаяу жүргіншілер бағ-
даршамының жаңа моделінде мынадай ар-
тықшылық  бар. Мысалы, ымырт үйіріл ген-
де және түнгі уақытта тротуарға қызыл жа-
рық түсуіне байланысты бағдаршамның 
қы зыл белгісі жақсы к"рінеді. Смарт фон ның 
дисплейіне бағдаршамның қызыл сиг на лы 
түсуі арқылы жаяу жүргіншілердің қауіп-
сіздігі артады және тротуардың шетінде 

қызыл түспен белгіленген орындардың 
арқасында жаяу жүргіншілерді к"лік 
жүргізушілері жылдам байқайды. Мұндай 
бағ даршамның тәжірибелік нұсқасы 9 
бағдаршам объектісіне қолданылды.

Бұдан б"лек, дыбыстық жол к"рсету 
жүйе сі бар бағдаршамдар орнатылды. Бұл 

жаяу жүргіншілер, әсіресе к"зі нашар к"ре-
тін жұрт үшін тиімді. Осылайша, жаяу жүр-
гіншілер "ткелінің қауіпсіздік жағдайы 
едәуір артады. Мұндай бағдаршамдар қала-
ның 7 объектісінде орнатылған.

А. ЖОЛДАС
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Скатов Киев турнирінің 
жартылай финалына шықты

1л-Фараби атындағы Қазақ ұлттық университеті Философия және 
саясаттану факультетінің ұжымы белгілі ғалым, философия ғы-
лымының докторы, профессор Гүлжиһан Жұмабайқызы Нұрышеваға 
жұбайы

Абдал Бердібекұлы БОРАМБАЕВТЫҢ
қайтыс болуына байланысты қайғысына ортақтасып, к"ңіл айтады.

Елдос СМЕТОВ: 

Алтынға бергісіз 
қола жүлдені еншіледім

Елордада арнайы 
бағдаршам пайда болды

Д ү н и е ж ү з і л і к  р е й т и н г т е 
299-орын да тұрған Скатов ширек 
фи налда әлемнің 283-ракеткасы, 
португалиялық Нуно Боргеспен 
шеберлік байқасты. Бірінші пар-
тияда тай-брейкте португалиялық 
теннисші басымдық танытты – 7:6 
(7:5). Дегенмен бұдан кейін қазақ-
стандық спортшы ойын тіз гінін 
қо лына ала білді – 6:4, 6:4. 

Үш сағаттан астам уақытқа со-
зылған тартысты бәсеке барысында 

Скатов 14 брейк-пойнттың бесеуін 
пайдаланды. Қарсыласы 6 эйс, 3 
брейкке (16 брейк-пойнт) қол жет-
кізді. Тимофей финалға шығу үшін 
рейтингте 291-сатыдағы италиялық 
Франко Агаменонемен жарыс жо-
лына шығады. Айта кетейік, ширек 
финалдық кездесуде Франко 
украиналық Алексей Крутыхты 6:2, 
6:3 есебімен жеңген болатын.

А.ЖҰМАШ

Қазақстанның Қытайға қарсы 
ойыны онлайн олимпиаданың т"р-
тінші кезеңінде "тті. Онда шах мат-
 шылар алты ойынның үшеуінде 
жеңіске жетіп, тағы біреуін тең 
аяқ таған – 3,5-2,5. Жансая 1бдімә-
лік пен Бибісара Асаубаевадан 
бас қа Рамазан Жалмаханов та 
жеңіс ке жетті.

Енді Қазақстан онлайн-олим-
пиа дада топ-дивизионда 12 ұпай-
мен к"ш бастап, Қытайды екі 
ұпай мен басып озды. Қазақстандық 
шахматшылар Иран, Моңғолия 

жә не Аустралиямен тағы үш ойын 
"ткізеді.

Онлайн-олимпиадада жоғары 
дивизионның 40 командасы т"рт 
топқа б"лінген, олардың әрқайсы-
сын да айналым бойынша турнир 
"теді. 1р топтан үздік үштік іріктеу 
ке зеңі, ширек финал, жартылай фи-
нал және финалдан тұратын плей-
офф кезеңіне "теді. Шахматтан он-
лайн әлем олимпиадасы Chess.com 
ойын алаңында қашық тан "теді. Ол 
15 қыркүйекте аяқ та лады.

Қазақстан құрамасының негіз-
гі құрамына: Ринат Жұмабаев (ха-
лық аралық гроссмейстер), Денис 
Махнев (халықаралық гроссмейс-
тер), Жансая 1бдімәлік (халық ара-
лық гроссмейстер), Динара Сә дуа-
қа сова (Халықаралық әйелдер 
гроссмейстері), Рамазан Жалмаха-
нов (халықаралық шебер) және 
Бибісара Асаубаева (халықаралық 
әйел дер гроссмейстері) кіреді.

Назгүл ЕРЖАНҚЫЗЫ

Алты �аза�станды� дзюдо-
шы ТМД елдері ойындарыны� 
ж�лдегері атанды, деп хабар-
лайды Olympic.kz.

Қазанда (Ресей) ТМД елдерінің 
ойындары жалғасып жатыр. 
Жарыс тың кезекті күнінде дзюдо-
шылар бақ сынады. Нәтижесінде, 
отандық дзюдошылар алты медаль 
жеңіп алды.

66 келіде белдескен Ермек 
Аман  гелді финалға шығып, күміс 
жүл  деге ие болды. Ал 60 келіде 
Шер зод Давлатов, 73 келіде Данияр 
Шамшаев, 90 келіде Айдар Арапов, 
ал қыздар арасында 52 келіде Ақ-
ма рал Науатбек, 78 келіге дейінгі 
сал мақ дәрежесінде Мадина Пара-
гуль гова қола жүлдегерлер қата-
рынан к"рінді.

Айта кетерлігі, дзюдо бойынша 
бә секеге Қазақстан сапынан бар-
лы ғы жеті татами шебері қатысты. 
Тек бір спортшы, 81 келіде сынға 
түс кен Аян Байғазы жарысты бес-
інші орынмен аяқтап, жүлдеден 
тыс қалды.

Б.БЕКНАЗАР

Жансая Әбдімәлік төрт дүркін 
әлем чемпионын ұтты

Дзюдошылар алты медаль 
жеңіп алды

0аза�станды� теннисші Тимофей Скатов Киев челленджер 
турниріні� жартылай финалына $тті. 

Шахматтан 0аза�стан �&рамасы Б�кіләлемдік онлайн олим-
пиадада#ы жо#ары дивизионда к$ш бастап т&р. Оны� �стіне, 
команда �ытайлы�тарды, ал Жансая 7бдімәлік т$рт д�р кін 
әлем чемпионы Хоу Ифаньды &тты. Та#ы бір �аза�станды� 
Бибісара Асаубаева турнирдегі алты ойында да же�іске жетті.
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